
بنابــر گفته کارشناســان، گواهی ســپرده شــمش طلا و 
صندوق های طلا از جمله مسیر های شفاف برخط برای حوزه 

طلا محسوب می شوند.
اگر در فضــای شــهر دوری بزنید قطعا تبلیغــات محیطی 
بســیار زیادی در خصوص خرید غیر حضوری و برخط طلا 
به چشم شما خواهد خورد خرید برخط و غیر حضوری طلا 
در بستر هایی که می تواند یادآور سال ۱۳۹۷ و تخلف شرکت 

ثامن در این حوزه را برای شما زنده کند.
تعدد تبلیغات خرید غیرحضوری طلا کار را به جایی رسانده 
که بانک مرکزی برای جلوگیری از تکرار اتفاقات تلخ گذشته 
فروش طلای برخط بدون ذخیره سازی در این بانک را ممنوع 
کرده است و در همین راستا رئیس مرکز تجارت الکترونیک 
وزارت صمت امین کلاهدوزان نوشت: دغدغه هایی که اخیر 
در مورد فروش  طلا آنلاین مطرح شــد؛ مهمترین ریســک 
در فروش طلا،  خالی فروشی اســت. یعنی کسب و کار پول 
را از مشــتری دریافت می کند ولی طــلا را در اختیار ندارد؛ 
بر اســاس نامه اخیر بانک مرکزی که مــورد حمایت مرکز 

 تتا هم اســت، طلای فروخته شــده باید موجود و در بانک
 ذخیره شود.

در ادامه هم نــوش آفرین واقفی معــاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی گفته بود: درخصوص فعالیت پلتفرم های طلا، 
سازمان های مختلفی نقش دارند، الان هم وزارت صمت، بانک 
مرکزی و چند نهاد دیگر روی آن کار می کنند مواردی که با 
آئین نامه های مربوطه همخوانی نداشته باشد، مورد برخورد 

قرار خواهد گرفت.
او در پاسخ به اینکه بنا نیست ساماندهی مشخص و منظمی 
برای این ســایت ها و پلتفرم های آنلاین فروش طلا صورت 
گیرد؟ گفت: از ۲ الی۳ هفته گذشــته این ساماندهی شکل 

گرفته است.
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی با بیان اینکه به تدریج 
با پلتفرم ها و ســایت هایی که ضوابط را رعایت نکرده باشند 
برخورد شــده و ســرویس دهی آنها متوقف می شود، بیان 
کرد: ســرویس دهی ۲ پلتفرم فروش طلا در همین راســتا 
متوقف شده است. ما به دادســتانی هم نامه زدیم؛ دوستان 

هم پیگیری هــای لازم را انجام دادند. ۲ هفته ای اســت که 
ســاماندهی این پلتفرم ها به طور جدی انجام می شود؛ اگر 

مواردی خلاف باشد بزودی جمع آوری می شود.
پیش از هم رئیس اتحادیه طلا و جواهــر درباره پلتفرم های 
برخط خریــد و فروش طلا گفته بود: ما ایــن نوع خرید ها را 
تایید نمی کنیم. طلا جزء فلزات گران بهای دنیا اســت و به 
مردم توصیه می کنیم که از تبلیغات در فضای مجازی برای 
خرید طلا اجتناب کنند؛ خرید مصنوعات طلا و سکه در فضای 

مجازی می تواند آسیب زا باشد.
گفتنی است، یکی از بزرگ ترین معایب خرید برخط طلا این 
می تواند باشد که شما هرگز به طلای خود نخواهید رسید. از 
دیگر معایب آن می توان اینگونه مطرح کرد که شما نمی توانید 
طلا را از نزدیک ببینید و کیفیت آن را ارزیابی کنید که این 
موضوع ممکن اســت منجر به خرید کالایی با کیفیت پایین 
یا نادرست شــود همچنین در خرید برخط، احتمال خرید 
طلا های تقلبی یا غیر اصیل وجود دارد. برخی از فروشندگان 
ممکن است اطلاعات نادرست یا فریبنده ای درباره کیفیت و 

عیار طلا ارائه دهند همچنین در صورت خوشبینانه و امکان 
دریافت فیزیکی طلا در خرید آنلاین، ممکن است دسترسی 
به خدمات پس از فروش محدود باشد. اگر طلا دچار مشکل یا 

نقصی شود، ممکن است بازگشت یا تعویض آن دشوار باشد.
اما در کشــور های مختلف این فلز گرانبها در بازار های ثانویه 
خرید و فروش می شود بازار هایی که بستری شفاف هستند 
و نهــاد ناظر هم به خوبی بــر آنها نظارت می کنــد از جمله 
این بازار ها می توان به بســترهای بازار سرمایه اشاره کرد در 
همین راستا مهدی بیات منش کارشناس حوزه بازار سرمایه 
و بــورس کالا در در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفت: سال هاســت که طلا این فلز گرانبها 
پای خود را به بازار ســرمایه باز کرده است و در همین راستا 
 هم توســط نهاد های ناظر ابزار های مختلفی برای آن تعریف 

شده است.
این کارشــناس بازار های مالی در ادامه اظهــار کرد: گواهی 
سپرده شمش طلا از جمله ابزار هایی است که افراد می توانند 
به شکل برخط و از طریق سامانه های معاملاتی خود حتی با 

سرمایه های خرد در حوزه طلا به واسطه آن سرمایه گذاری 
کنند و اگــر نیاز به دریافت فیزیکی طلا داشــته باشــند با 
خرید تعداد مشــخصی از این گواهی ها این امکان برای آنها 
فراهم اســت. علاوه بر این ما صندوق های طلا هم داریم که 
سرمایه گذارانی که تمایل دارند از نوســانات بازار طلا عقب 
نمانند می توانند از آنها اســتفاده کننــد صندوق های طلا و 
گواهی سپرده شمش طلا که نهاد ناظر یعنی سازمان بورس 
بر آنها نظارت کافی را دارد و به عبارتی مسیر امن برای بستر 

برخط طلا محسوب می شوند.
او افزود: با توجه به موارد مطرح شده به افرادی که تمایل به 
سرمایه گذاری در حوزه طلا را دارند توصیه می شود بعضا فریب 
برخی خالی فروشی های این حوزه را نخورند و از مسیر های 
ایمن، شفاف و مورد تایید برای سرمایه گذاری در این حوزه 
اســتفاده کنند. گفتنی است، بر اســاس موارد مطرح شده 
می طلبد خریداران برخط طلا علاوه بر هوشمندی، مسیر های 
ایمن و شفاف را برای سرمایه گذاری خود انتخاب کنند تا دچار 

زیان  نشوند.

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران 
در مورد برقی سازی ناوگان تاکسیرانی پایتخت توضیحاتی داد.

به گزارش مهر، شادی مالکی، مدیرعامل سازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران اظهار کرد: یکی از عمده ترین 
دلایلی که شــهرداری تهران به سمت برقی ســازی ناوگان 
تاکسیرانی پرداخت توجه ویژه به قانون هوای پاک در همین 
راســتا و با توجه به آلودگی هوای تهران شهرداری به سمت 

خودروهای برقی برای ناوگان تاکسیرانی پایتخت رفت.
وی افزود: با توجه به اینکه بیش از ۸۰ درصد محرک ها در تولید 
آلاینده های گازی مؤثر هستند و خودروهای سواری هم سهم 
۳۷ درصدی را دارند باید به برقی سازی خودروهای پایتخت 

توجه داشت؛ از سوی دیگر تاکسی های تهران پیمایش بالایی 
دارند به همین منظور سازمان تاکسیرانی شهر تهران با توجه 
به رویکرد شــهردار پایتخت در این دوره از مدیریت شهری 

برقی سازی را دنبال کرد.
مالکی همچنین با توجه به نوســازی ناوگان تاکســی های 
پایتخت گفت: در این دوره از مدیریت شهری ۸۰۰۰ تاکسی 
نوسازی شد. در سال ۱۴۰۳ نیز در ۸ ماهه ابتدای سال معادل 
کل ۱۴۰۲ ما نوسازی ناوگان تاکسیرانی را به صورت برقی و 

غیر برقی داشتیم.
مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسی شهر تهران 
گفت: همچنین در حوزه نوسازی تنوع پیشنهادی به رانندگان 

تاکسی در زمینه نوسازی ناوگان فرسوده از یک خودرو به ۴ 
خودرو افزایش پیدا کرده است که امروز دو خودرو برقی و دو 
خودرو غیر برقی در حوزه نوســازی ناوگان تاکسیرانی وجود 

دارد.
وی ادامه داد: از ســوی دیگر بر اســاس یک توافق نامه بین 
شــهرداری تهران و یکی از صندوق هــای کارآفرینی، ۱۵۰ 
میلیون تومان با کارمزد ۸ درصد به رانندگان تاکســی برای 
نوسازی خودروی تاکســی اعطا می شد که این مبلغ در حال 
حاضر افزایش دو برابری داشته اســت اما با توجه به افزایش 
قیمــت خودروهای داخلی ســازمان مدیریــت و نظارت بر 
تاکسیرانی شــهر تهران باید تدابیر جدیدی را در این زمینه 

بیاندیشد. مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهر تهران گفت: امروز ۱۷۲ دستگاه خودرو برقی در پایتخت 
در حال فعالیت هســتند و بــه زودی شــاهد افزایش تعداد 
خودروهای برقــی در حوزه ناوگان تاکســیرانی در پایتخت 

خواهیم بود.
مالکی همچنیــن در مورد حوزه فعالیــت خودروهای برقی 
در سطح شهر گفت: ســعی خواهیم کرد تا خودروهای برقی 
تاکسی پایتخت در نقاطی که بیشترین تعداد آلودگی را دارند 

اقدام به فعالیت کنند.
مدیرعامل ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکسی شهر تهران 
در مورد تعداد جایگاه های شــارژ خودروهای برقی در سطح 

شهر گفت: در حال حاضر ۱۷ جایگاه در سطح تهران مشغول 
فعالیت هستند و تا پایان سال شاهد افزایش این تعداد جایگاه 

خواهیم بود.
مالکی همچنین با توجه به پروژه برقی سازی ناوگان حمل و 
نقل عمومی در پایتخت گفت: پروژه برقی ســازی یک پروژه 
بزرگ ملی است و فقط مخصوص شهرداری تهران نیست از 
سوی دیگر نسبت به برقی سازی خودروهای تاکسی در همه 
کشورهای پیشرفته دنیا دنبال می شود؛ البته باید توجه داشت 
که حوزه برقی سازی تاکســی های پایتخت نیازمند حمایت 
دولت محترم است و بدون کمک دولت می توان این پروژه را 

موفق دانست.

معاون اول قــوه قضاییه گفت: این قــوه به دنبال 
بهره گیری از شیوه های نوین در محاکم قضایی است 

تا رسیدگی ها در محاکم برخط شود.
حجت الاســلام حمزه خلیلــی در آییــن پایانی 
مسابقات »شبیه ســازی دادگاه« در دانشگاه آزاد 
اسلامی واحد مشــهد با بیان اینکه قوه قضاییه به 
دنبال بهره گیری از شــیوه های نویــن در محاکم 
قضایی است تا رسیدگی ها در محاکم برخط شود، 
گفت: در این شــرایط مردم متوجه عادلانه بودن 
یا غیرعادلانه بودن رسیدگی ها در محاکم قضایی 

خواهند شد.
وی اظهار کرد: اعتقاد ما بر این است که شیوه های 
رسیدگی به پرونده ها در محاکم قضایی باید برخط 
شود لذا از دانشگاه ها و مجامع علمی انتظار داریم 
تا دســتاورد های خود در راســتای رسیدگی های 

عادلانه را در اختیار دســتگاه عدلیه قرار دهند؛ از 
این رو ارتباط ما با این مجامع می تواند گســترده 
باشد. معاون اول قوه قضاییه گفت: وقتی می گوییم 
دادگاه هــای برخط داریــم به این معناســت که 
نظارت همگانی بر محکمه جاری است، زمانی که 
چهارچوب هــا ریخته و کنترل هــای اجتماعی بر 
رسیدگی ها حکمفرما شــود، قضاوت ها عادلانه تر 

خواهد شد.
خلیلی افزود: با بهره گیری از شــیوه های نوین در 
محاکم قضایی می توانیم به عدالت واقعی دســت 
یابیم، آن عدالتی که با طبع بشــر سازگار است و 
انســان با هر گرایش و مذهب و دیــن و فرهنگی 
آن عدالت را تحســین خواهد کرد، زیرا انسان به 
طور فطری زیبایی را دوست دارد و آن را تحسین 
می کند. وی اضافه کرد: عدالــت یک مفهوم ثابت 

و تغییرناپذیر اســت و همه باور دارند که عدالت به 
معنای توازن و انصاف اســت، اما آنچه قابل تغییر 
است شــیوه های رســیدن به این عدالت است که 
باید با بهره گیری از امکانات جدید از شــیوه های 
 سنتی به ســمت شــیوه های نو در محاکم قضایی 

استفاده کرد.
معاون اول قوه قضاییه گفت: امام علی )ع( بر ۲ چیز 
تاکید داشتند و بسیار حساس بودند، نخست اتحاد 
و انسجام ملت و دوم عدالت و عدل که برای تحقق 
آنها در زیست اجتماعی خود بسیار تلاش کردند. 
خلیلی افزود: عدالت به معنای قرار دادن هر چیز در 
جای خود است و زمان و مکان نمی شناسد لذا باید 
از هر شیوه ای که با طبع بشر ســازگار است و ما را 
به برقراری عدل و رسیدگی های عادلانه در محاکم 

سوق می دهد، بهره بگیریم.

رئیس مرکز امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت 
کشور از تکمیل ظرفیت مدارس کشور برای ثبت نام 

و تحصیل حضوری اتباع خبر داد.
به گزارش مهر، نادر یاراحمــدی رئیس مرکز امور 
اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور در دیدار با 
»یومیکو ایشیکاوا تاکاشیما« رئیس دفتر نمایندگی 
کمیســاریای عالی ســازمان ملل متحد در امور 
پناهندگان در جمهوری اسلامی ایران که با هدف 
هماهنگی لازم برای پیشــبرد امــور در حمایت از 
پناهندگان برگزار شد، اظهار کرد: ایران به حمایت 
ویژه دفتر نمایندگی کمیساریای عالی سازمان ملل 
متحد در امور پناهندگان در جمهوری اسلامی ایران 
برای افزایش منابع مالی به منظور پیشبرد طرح های 
بخش بهداشــت و درمان و نیز افزایش تعداد افراد 

تحت حمایت بیمه سلامت نیاز دارد.

یاراحمدی با اشــاره به میزبانی بیش از چهار دهه 
جمهوری اسلامی ایران از پناهندگان افغانستانی، 
از وی خواســت تا با توجه به مشکلات سیاسی در 
حوزه اوکراین، کمک های مالی کشــورهای حامی 
پناهندگان و به خصوص ســازمان ملل متحد کم 
نشود و تلاش خود را به کار گیرند تا منابع بیشتری 

جذب کنند.
یومیکو ایشیکاوا تاکاشیما رئیس دفتر نمایندگی 
کمیســاریای عالی ســازمان ملل متحد در امور 
پناهندگان در جمهوری اســلامی ایــران ضمن 
قدردانی ویژه از دولت جمهوری اسلامی ایران در 
زمینه همکاری و هماهنگی های لازم در تمام امور 
به ویژه بازدیدهای میدانی از طرح ها مراتب رضایت 
خود را اعلام کرد و خواستار تداوم همکاری بیشتر 

در این زمینه شد.

تاکاشیما ضمن استقبال از طرح آموزش مجازی و 
حمایت از آن، گفت: با توجه به اینکه همکاری های 
مشــترک می تواند در حمایت از پناهندگان مؤثر 
باشــد، جلســاتی با تیم های کارشناســی برای 
موضوعات خاص در حوزه های مختلف تشــکیل 

دهیم.
وی در ادامه از برنامه ریــزی، هماهنگی و اقدامات 
لازم برای سفر رئوف دستیار کمیسر عالی در امور 
عملیاتی در پایان سال و »فیلیپو گرندی« کمیسر 
عالی ســازمان ملل متحد در بهار ســال ۱۴۰۴ به 
ایران خبر داد. مشــاور وزیر و رئیــس مرکز امور 
اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور هم ضمن 
اعلام آمادگی و ابراز خرســندی خاطر نشان کرد: 
امیدواریم با حضور وی در کشور بتوانیم منابع مالی 

بیشتری برای حمایت از پناهندگان جذب کنیم.

خریداران برخط طلا مراقب خالی فروشان باشند

افزایش تاکسی برقی ها در تهران

ظرفیت مدارس برای تحصیل اتباع تکمیل استقوه قضاییه به دنبال برخط کردن محاکم قضایی است
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معاون اول رئیس جمهور:

وزارت نیرو بر اســاس قانون اقدام به اصلاح 
تعرفه های برق مشترکان بخش خانگی با هدف 
توزیع عادلانه یارانه انرژی و تشویق مشترکان 
به صرفه جویی کرده است. تعرفه مشترکان 
برق هر سال بر اساس قوانین و ضوابط مصوب 
و تعیین شده از سوی مجلس شورای اسلامی 
و با رویکرد اختصاص یارانه بیشتر به مشترکان 
کم مصرف و الزام مشترکان پرمصرف به کاهش 
مصرف و رعایت الگو تعیین می شود. در سال 
جاری نیز تعرفه برق مشترکان بر اساس ضوابط 
مصوب در قانون »مانع زدایی از توسعه صنعت 
برق« که در سال ۱۴۰۱ ابلاغ شده محاسبه 
و بر روی قبض مشــترکان اعمال شده است. 
بر این اساس تعرفه های بخش خانگی در دو 
بخش تعرفه مشترکان کم مصرف و مشترکان 
پرمصرف )با مصرف بالاتر از الگو( به تفکیک 

مناطق مختلف عادی و...

وام مسکن روستایی 
۴۰۰ میلیون تومان شد

وصول ۸۳ همت درآمد 
گمرکی در ۱۰۰ روز 

ایران رتبه ۷۹ تولید 
محصولات ارگانیک در دنیا

تشویق مشترکان 
به صرفه جویی برق
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۴

فیلترینگ با همگرایی و هم افزایی رفع شود

رمز ارزها در یک قدمی 
سنددار شدن

جزئیات تعیین تعرفه برق مشترکان اعلام شد

توزیع عادلانه یارانه انرژی
صفحه3
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هشدار به خریداران برخط طلا 
دادستانی   به   تخلفات   معاملات   طلا   ورود   می کند

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در هفته ای که 
گذشت درباره تصمیم دولت برای توقف فیلترینگ 
توضیح داد طرح دولت برای فیلترینگ در شورای 
ســران مطرح و بعد از بحث های جدی متناسب با 
تصمیم رییس جمهور، طــرح مذکور به مرکز ملی 
ارجاع شــد تا از زوایای مختلف بــه فضای مجازی 
نگریسته شــود. به گزارش ایسنا، دومین هفته آذر 
ماه در حوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با خبر 
تصویب آئین نامه اجرایی ابر دولت آغاز شد. محمد 
محســن صدر- رئیس ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران - توضیح داد که بر اساس این آئین نامه، سازمان 
فناوری اطلاعات ایران مکلف است تا طی یکسال 
آینده و با مشــارکت بخش خصوصی، ابر دولت را 
راه اندازی کنــد و در بخش دیگری از آین آیین نامه 
به دستگاه های اجرایی یک ماه فرصت داده شده تا 
مراکز داده خود را جهت ارزیابی به سازمان فناوری 
اطلاعات ایران اعلام کنند و در صورتی که هر یک از 
مرکز داده، حائز گواهی سطح سه بشوند می توانند 
به ابر دولت متصل شود در غیر این صورت دستگاه 
اجرایی مدنظر باید به ابر دولت منتقل شــود. الزام 
فعال ســازی فناوری ۵G بر روی گوشی های تلفن 
همراه وارداتی از دیگر خبرهایی بــود اوایل هفته 
گذشته منتشر شد. سرپرست معاونت امور رادیویی 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی با اشاره 
به عدم پشتیبانی برخی برندهای پرفروش و معتبر 
تلفن همراه از نسل پنجم تلفن همراه )۵G( در کشور 
گفت که با وجود اینکه قابلیت ۵G بر روی برخی از 
گوشی های تلفن همراه فراهم شده و هزینه آن نیز از 
مشتری دریافت شده اما این فناوری از نظر نرم افزاری 
بر روی گوشــی های وارد شده به کشور فعال نشده 
است.  بر همین اساس ســازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی همزمان با آغاز راه اندازی نســل 

پنجم تلفن همراه )۵G( در...



اقتصاد2
ایران

ایران رتبه ۷۹ تولید محصولات 
ارگانیک در دنیا 

رئیس انجمــن ارگانیگ گفــت: در حال حاضر 
ایران رتبه ۷۹ تولید محصولات ارگانیک در دنیا 
را داراست که ظرف ۱۰ ســال آینده پیش بینی 

می شود که جزء ۲۰ کشور برتر دنیا باشیم.
رضا نورانی رئیس انجمــن ارگانیک گفت: اخیرا 
دادگســتری اســتان تهران با انجمن ارگانیک 
قراردادی در راستای ســامت غذا منعقد کرده 
است که براین اساس در بخش تغذیه حرکت نو باید 
ایجاد شود تا با ارتقای ضریب سامت غذا، واردات 
دارو کاهش یابد. به گفته او، با ورود قوه قضاییه به 
بحث ســامت غذا و همکاری با تشکل های می 
توان گام های مثبتی در این خصوص برداشت به 
طوریکه انتظار می رود تولید محصولات ارگانیک 

مطابق با برنامه پیش رود.
نورانی با بیان اینکه در شرایط کنونی ایران رتبه ۷۹ 
تولید محصولات ارگانیک در دنیا را داراست، افزود: 
در برنامه هفتم مقرر شده که هرسال نیم درصد از 
اراضی به ارگانیک تبدیل شود که براین اساس ظرف 
۱۰ سال آینده می توان جزء ۲۰ کشور برتر ارگانیک 
در دنیا بود. رئیس انجمن ارگانیک با بیان اینکه تولید 
کنونی محصولات ارگانیک در کشور به نیم درصد 
هم نمی رسد، گفت: اگر سالانه نیم درصد اراضی 
به ارگانیک تبویل شود به جایگاه بالایی در تولید 
می رسیم که این امر در ارتقای سامت غذا، کاهش 
بیماری و مصرف دارو و در نهایت جلوگیری از خروج 
ارز برای واردات دارو اثر گذار اســت. براین اساس 
انتظار می رود دولت چهاردهم سازمان سامت غذا 

را در دستور کار قرار دهد.

۴۰ درصد از صادرات دنیا توسط 
اوپک انجام می شود

نماینده ایران در هیئت عامــل اوپک گفت: ۷۰ 
درصد از ذخیره گاز دنیا در کشور های عضو اوپک 
است که این کشور ها ۴۰ درصد از صادرات و تجارت 
دنیا را برعهده دارند. افشین جوان، نماینده ایران در 
هیئت عامل اوپک با بیان اینکه برخی از مسائل و 
مشکات فنی در حوزه نفت و گاز وجود داشت که  
طبق توافق با اعضای اوپک  این موانع برطرف شد 
گفت: از نظر منطقی هم با توجه به شرایطی که 
ایران دارد اجرای این توافق نامه بسیار حائز اهمیت 
بوده اســت. جوان اظهار کرد: کشــورهای صادر 
کننده اوپک ۷۰ درصد ذخیره گاز کشــورهای 
دنیا را دارند و بیش از ۴۰ درصد تجارت و صادرات 
دنیا  از سوی اعضای  اوپک است. نماینده ایران در 
هیئت عامل اوپک گفت: کشورهای جی ئی اف سی 
هرساله در اجاس  اوپک شــاهد پیشرفت های 
جدیدتری در بخش گاز هســتند.  جوان گفت: 
در اجاس امروز  وزیر و معاون وزیر وســایر اعضا  
به صورت ویدیو کنفرانس حضــور پیدا کردند و 
امیدواریم نتایج نهایی آن تا چند روز آینده اعام 
می شود چراکه از نظر جهانی این موقعیت در حوزه 

گاز بسیار حائز اهمیت بوده است.

قوانین فرامــرزی باید در رمز 
ارز ها توجه شود

معاون وزیر اقتصاد گفت: در بحث رمز ارز ها باید به 
قوانین فرامرزی توجه شود تا بتوانیم از مزایای آن 
بهره ببریم. هادی خانی، معاون وزیر و دبیر شورای 
عالی مقابله و پیشگیری از جرایم پولشویی و تامین 
مالی تروریســم، با بیان اینکه ایران خیلی دیر به 
حاکمیت رمز ارز ورود کرده است گفت: امیدواریم 
با تصمیمات درست و کم هزینه به اهداف مد نظر 

برسیم.
وی  بــا بیان اینکه نحــوه مدیریت رمــز ارز ها و 
چالش هایــی کــه دارد یکی از بحث هــای داغ 
کشــور های مختلف در اجاس ها به شــمار می 
رود گفت: کشور ها بر این موضوع تاکید دارند که 
این حوزه برای دنیا یک فرصت جدید برای نظام 
پولی و مالی دنیاست و تمام رخداد ها در کنار آن 
اتفاق می افتد. اما نقــاط ضعف و تهدید هایی هم 
وجود دارد و باید مدیریت شود. معاون وزیر اقتصاد 
با بیان اینکه باید به یک بلوغ فکری برســیم بعد 
بلوغ سیســتم، تاکید کرد: کشور ما خیلی دیر به 
حاکمیت رمز ارز ورود کرده است، اما امیدواریم 
با تصمیمات درست و کم هزینه به اهداف مد نظر 
برسیم. او بیان کرد: در موضوع رمز ارز مردم جلوتر 
از حاکمیت بودند. اما همین که ورود کردیم خوب 
است ما خودمان را باید اول به مردم برسانیم، بعد 
به وضع قوانین و باید های موجود رسیدگی کنیم. 
یکی از ویژگی هایی که رمز ارز دارد ارزش آن توسط 
حاکمیت تعیین نمی شود، اما این هم فرصت است 
هم تهدید. امیدواریم با رسمیت دادن بانک مرکزی 
به رمز ارز ها در راستای فرهنگ سازی و آگاه سازی 

آن تاش شود.

خبر

بنابر گفته کارشناســان، 
گواهی سپرده شمش طا 
و صندوق های طا از جمله 
مسیر های شــفاف برخط 
برای حوزه طا محســوب 
می شــوند. اگر در فضای شــهر دوری بزنید قطعا 
تبلیغات محیطی بسیار زیادی در خصوص خرید 
غیر حضوری و برخط طا به چشــم شــما خواهد 
خورد خرید برخط و غیر حضوری طا در بستر هایی 
که می تواند یادآور سال ۱۳۹۷ و تخلف شرکت ثامن 

در این حوزه را برای شما زنده کند.
تعدد تبلیغــات خرید غیرحضوری طــا کار را به 
جایی رســانده که بانک مرکزی برای جلوگیری از 
تکرار اتفاقات تلخ گذشته فروش طای برخط بدون 
ذخیره ســازی در این بانک را ممنوع کرده است و 
در همین راســتا رئیس مرکز تجارت الکترونیک 
وزارت صمت امین کاهدوزان نوشت: دغدغه هایی 
که اخیــر در مورد فروش  طا آناین مطرح شــد؛ 
مهمترین ریسک در فروش طا،  خالی فروشی است. 
یعنی کسب و کار پول را از مشتری دریافت می کند 
ولی طا را در اختیار ندارد؛ بر اساس نامه اخیر بانک 
مرکزی که مورد حمایت مرکز تتا هم است، طای 

فروخته شده باید موجود و در بانک ذخیره شود.
در ادامه هم نوش آفرین واقفی معاون فناوری های 
نوین بانک مرکزی گفته بــود: درخصوص فعالیت 
پلتفرم هــای طــا، ســازمان های مختلفی نقش 
دارند، الان هم وزارت صمت، بانک مرکزی و چند 
نهاد دیگــر روی آن کار می کنند مــواردی که با 
آئین نامه های مربوطه همخوانی نداشته باشد، مورد 

برخورد قرار خواهد گرفت.
او در پاسخ به اینکه بنا نیست ساماندهی مشخص 
و منظمــی بــرای ایــن ســایت ها و پلتفرم های 
آناین فــروش طــا صورت گیــرد؟ گفــت: از 
 ۲ الی۳ هفته گذشــته این ســاماندهی شــکل 

گرفته است. معاون فناوری های نوین بانک مرکزی 
با بیان اینکه به تدریج با پلتفرم ها و ســایت هایی 
که ضوابط را رعایت نکرده باشــند برخورد شــده 
و سرویس دهی آنها متوقف می شــود، بیان کرد: 
سرویس دهی ۲ پلتفرم فروش طا در همین راستا 
متوقف شده اســت. ما به دادستانی هم نامه زدیم؛ 
دوســتان هم پیگیری های لازم را انجام دادند. ۲ 
هفته ای است که ساماندهی این پلتفرم ها به طور 
جدی انجام می شــود؛ اگر مواردی خاف باشــد 

بزودی جمع آوری می شود.
پیش از هم رئیــس اتحادیه طــا و جواهر درباره 
پلتفرم های برخط خرید و فروش طا گفته بود: ما 
این نوع خرید ها را تایید نمی کنیم. طا جزء فلزات 
گران بهای دنیا اســت و به مردم توصیه می کنیم 
که از تبلیغات در فضای مجــازی برای خرید طا 
اجتناب کنند؛ خرید مصنوعات طا و سکه در فضای 
مجازی می تواند آسیب زا باشد. گفتنی است، یکی 
از بزرگ ترین معایب خرید برخط طا این می تواند 

باشد که شما هرگز به طای خود نخواهید رسید. 
از دیگر معایب آن می تــوان اینگونه مطرح کرد که 
شما نمی توانید طا را از نزدیک ببینید و کیفیت آن 
را ارزیابی کنید که این موضوع ممکن است منجر 
به خرید کالایی با کیفیت پایین یا نادرســت شود 
همچنین در خرید برخط، احتمال خرید طا های 
تقلبی یا غیر اصیل وجود دارد. برخی از فروشندگان 
ممکن است اطاعات نادرست یا فریبنده ای درباره 
کیفیت و عیار طا ارائه دهند همچنین در صورت 
خوشبینانه و امکان دریافت فیزیکی طا در خرید 
آناین، ممکن اســت دسترســی به خدمات پس 
از فروش محدود باشــد. اگر طا دچار مشــکل یا 
نقصی شود، ممکن است بازگشــت یا تعویض آن 

دشوار باشد.

گواهی سپرده و صندوق های طلای بازار 
سرمایه مسیری شفاف برای طلا

اما در کشــور های مختلــف این فلــز گرانبها در 

بازار های ثانویه خرید و فروش می شــود بازار هایی 
که بستری شفاف هستند و نهاد ناظر هم به خوبی 
بر آنها نظارت می کند از جمله این بازار ها می توان 
به بســترهای بازار سرمایه اشــاره کرد در همین 
راســتا مهدی بیات منش کارشــناس حوزه بازار 
ســرمایه و بورس کالا در در گفت و گو با اقتصادی 
باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: سال هاســت که 
طا این فلــز گرانبها پای خود را به بازار ســرمایه 
باز کــرده اســت و در همین راســتا هم توســط 
 نهاد های ناظر ابزار هــای مختلفی برای آن تعریف 

شده است.
این کارشــناس بازار های مالی در ادامه اظهار کرد: 
گواهی ســپرده شــمش طا از جملــه ابزار هایی 
است که افراد می توانند به شکل برخط و از طریق 
سامانه های معاماتی خود حتی با سرمایه های خرد 
در حوزه طا به واسطه آن سرمایه گذاری کنند و اگر 
نیاز به دریافت فیزیکی طا داشــته باشند با خرید 
تعداد مشخصی از این گواهی ها این امکان برای آنها 
فراهم اســت. عاوه بر این ما صندوق های طا هم 
داریم که سرمایه گذارانی که تمایل دارند از نوسانات 
بازار طا عقب نمانند می توانند از آنها استفاده کنند 
صندوق های طا و گواهی ســپرده شمش طا که 
نهاد ناظر یعنی سازمان بورس بر آنها نظارت کافی 
را دارد و به عبارتی مسیر امن برای بستر برخط طا 

محسوب می شوند.
او افزود: با توجه به موارد مطرح شده به افرادی که 
تمایل به سرمایه گذاری در حوزه طا را دارند توصیه 
می شــود بعضا فریب برخی خالی فروشی های این 
حوزه را نخورند و از مسیر های ایمن، شفاف و مورد 
تایید برای ســرمایه گذاری در این حوزه استفاده 

کنند.
گفتنی اســت، بر اســاس مــوارد مطرح شــده 
می طلبــد خریــداران برخــط طــا عــاوه بر 
هوشمندی، مســیر های ایمن و شــفاف را برای 
 ســرمایه گذاری خود انتخاب کنند تــا دچار زیان

  نشوند.

دادستانی به تخلفات معاملات طلا ورود می کند

هشدار به خریداران برخط طلا 

معاون اول رئیس جمهور:
وام مسکن روستایی ۴۰۰ میلیون 

تومان شد
معاون اول رئیس جمهور تصویبنامه هیات وزیران 
درخصوص تعیین ســقف فردی تسهیات طرح 
ویژه بهســازی و نوسازی مســکن در روستاها و 
شــهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت را اباغ کرد. 
به گزارش تسنیم، وام مســکن روستایی از ۳۵۰ 
میلیون تومان به ۴۰۰ میلیون تومان افزایش یافت و 
با اباغ رسمی این مصوبه از سوی معاون اول رئیس 
جمهور به بانک مرکزی، وزارت راه و شهرسازی، 
بنیاد مسکن و سازمان برنامه و بودجه باید بزودی 
شاهد پرداخت این تسهیات به متقاضیان باشیم.

پیش از این وام مسکن روستایی ۳۵۰ میلیون 
تومان با ســود ۵ درصد و با اقساط ۲۰ ساله به 
روستایی پرداخت می شد. مهرماه سال گذشته 
وام ۲۰۰ میلیون تومانی مســکن روستایی به 
۳۵۰ میلیون تومان افزایش یافته بود. ۱۷ آذرماه 
تصویبنامه مصوب جلسه مورخ ۰۷/۰۹/۱۴۰۳ 
هیات وزیران درخصوص »تعیین سقف فردی 
تسهیات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن 
در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر جمعیت« 
طی نامه شماره توسط معاون اول رییس جمهور 
اباغ شد. براساس مصوبه هیات دولت؛ سقف 
فردی تسهیات طرح ویژه بهسازی و نوسازی 
مسکن در روستاها و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر 
جمعیت )سهمیه سال ۱۴۰۳(با رعایت مقررات 
ملی ســاختمان برای حداقل ۲۰۰ هزار واحد، 
مبلغ چهار میلیارد ریال برای دوره مشــارکت 
مدنی و فروش اقساطی مجموعا به مدت بیست 

سال می باشد.
از جمله شــرایط اســتفاده از این تسهیات 
عبارت اســت از؛ عدم اســتفاده متقاضی از 
تســهیات بانکــی طــرح ویژه بهســازی 
و نوســازی در روستاها و شــهرهای زیر ۲۵ 
هزار نفر جمعیت در ســنوات گذشــته. عدم 
اســتفاده متقاضی از امکانات دولتی مربوط 
به تامین مسکن شامل زمین، واحد مسکونی 
و یا تســهیات یارانه ای خرید و یا ســاخت 
واحد مســکونی در مناطق شهری )استعام 
سبز بودن برگه فرم ج از ســامانه وزارت راه و 

شهرسازی(.

خودروسازان مونتاژی مکلف به 
تأمین قطعات یدکی هستند

رئیــس اتحادیه صنــف تولیدکننــدگان و 
فروشندگان لوازم یدکی خودرو عنوان کرد که 
خودروســازان مونتاژی مکلف هستند تأمین 
قطعات یدکی و آمــوزش نیرو های متخصص 
و تعمیرگاه هــا را فراهــم کنند. ســید احمد 
حسینی، رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان 
و فروشندگان لوازم یدکی خودرو درمورد تأمین 
قطعات یدکی خــودرو گفت: خودروســازان 
مونتــاژی طبــق مــاده ۴ قانــون حمایت از 
مصرف کننــدگان مکلف هســتند که تأمین 
قطعات یدکی و آموزش نیرو های متخصص و 

تعمیرگاه ها را فراهم کنند. 
اما این اتفاق نیفتاده است و متأسفانه با وجود 
این که ارز های نیمایی را برای تأمین قطعات 
یدکــی دریافت می کنند ولی طبق شــواهد 
موجود، این ارز ها را صرف واردات خودرو های 
خود و ســی کــی دی ها می کننــد و همین 
موضوع برای مصرف کنندگان و همکاران ما در 
حوزه فروشندگان قطعات یدکی چالش های 

عدیده ای را به وجود آورده است.
رئیــس اتحادیــه صنــف تولیدکننــدگان 
و فروشــندگان لوازم یدکی خــودرو تصریح 
کرد: زمانی که همکاران مــا برای تأمین بازار 
تقاضا اقدام بــه ورود قطعات یدکی می کنند 
به دلیل این کــه باید ارز هــای خارجی را با 
نرخ های آزاد تهیه کنند در نتیجه، یک تفاوت 
۳۰-۴۰ درصدی در قیمت تمام شده قطعات 
برای آنها و خودروساز ایجاد می شود و همین 
قیمت گذاری خودروســاز ها در ســایت های 
خود برای قطعات یدکی و نبود موجودی آنها، 
همکاران در این صنف را با سازمان تعزیرات 
حکومتی دچار مشکل می کند؛ به طوری که 
همکاران در حوزه فروش قطعات یدکی متهم 
به گران فروشــی می شــوند در حالی که آنها 
ناچار هســتند لوازم و قطعات یدکی را با ارز 
آزاد تأمین کنند و خودروسازی که قطعات را 
تأمین نکرده است قیمت گذاری این قطعات را 

بر اساس نرخ ارز نیمایی انجام می دهد.
حســینی افزود: حالا مواردی که گفته شد یا 
در قرارداد های خودروســازان مونتاژی دیده 
نشده است یا این که نظارت کافی و وافی در 

این حوزه وجود ندارد.

خبر
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یک کارشناس بازار مسکن گفت: در راستای خانه دار شدن مستاجران پروژه های 
نهضت ملی باید در قالب افقی سازی باشد، زیرا روش بلند مرتبه سازی مانع رفع 
معضات بازار مسکن خواهد شد. فرشید ایاتی کارشناس بازار مسکن در گفتگو 
با مهر با بیان اینکه برای جلوگیری از فساد و زمین خواری، لازم است مسئولین 
نظارتی بیشتری بر روند تغییر کاربری ها و فروش اراضی داشته باشند، اظهار 
کرد: نباید اجازه داد که افراد سودجو با تغییر کاربری ها و فروش اراضی از این 

فضا بهره برداری کنند و اراضی دولتی و عمومی را به صورت غیرقانونی به فروش 
برسانند. وی ادامه داد: مســئله دیگر، طولانی بودن فرآیندهای به روزرسانی 
طرح های جامع شهری است. این فرآیندها معمولاً مدت زیادی طول می کشند 
و گاهی ممکن است سال ها طول بکشد که یک شهر بتواند طرح های جدید خود 
را به تصویب برساند. این تأخیر در تصمیم گیری ها باعث می شود که نیازهای 
جمعیتی و مسکن به درستی شناسایی نشوند و در نتیجه، ساخت و سازهای 

غیرمجاز افزایش یابد. کارشناس بازار مسکن تاکید کرد: با توجه به موارد ذکر 
شــده، باید بپذیریم که این معضل نیازمند زمان و اراده قوی برای حل است. 
نمی توان با انکار یا نادیده گرفتن این موضوع، آن را حل کرد. راه حل، در شفافیت، 
برنامه ریزی دقیق و مشارکت مردم و مسئولان است. باید با توجه به نیازهای 
واقعی مردم و شرایط موجود، به این مسئله رسیدگی کرد تا از بروز مشکات 

اجتماعی و اقتصادی در آینده جلوگیری شود.

بلند مرتبه سازی مانع رفع معضلات بازار مسکن

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3178 سه شنبه 20 آذر ماه1403

در ۱۰۰ روز ابتدایی فعالیــت دولت چهاردهم 
واریز ۸۳ هزار میلیارد تومان درآمد های گمرکی 

به خزانه رقم خورده است.
دولت چهاردهــم باهدف افزایــش درآمد های 
پایدار، در ۱۰۰ روزه فعالیت موفق به کسب ۸۳ 
هزار میلیارد تومان درآمد های گمرکی و وصولی 
به خزانه شــد که از این میزان بیش از ۲۰ هزار 
و ۹۰۴ میلیــارد تومان درآمد در شــهریورماه، 
بیش از ۲۵ هزار و ۸۲۰ میلیارد تومان درآمد در 
مهرماه و بیش از ۲۸ هزار و ۲۴۳ میلیارد تومان 
در آبان ماه و حدود ۸ هزار میلیارد تومان درآمد 
وصولی گمرک در ۱۰ روزه نخست آذرماه ۱۴۰۳ 

رقم خورد.
براین اســاس در ۱۰۰ روزه آغاز فعالیت دولت 
چهاردهم، در راســتای رونق تولیــد و افزایش 
درآمد های ارزی، تشــریفات گمرکی مربوط به 
صادرات به ارزش ۱۵ میلیــارد و ۸۹۱ میلیون 
دلار، به وزن بیش از ۴۲ میلیون تن انجام شــد. 
در راستای رونق تجارت و تنظیم بازار، تشریفات 
گمرکی مربوط به واردات کالا هــا به ارزش ۱۷ 
میلیارد و ۷۵۷ میلیون دلار، به وزن ۸ میلیون و 

۴۶۹ هزار تن به انجام رسید.
تسهیل ترانزیت و توســعه تجارت منطقه ای و 
کسب درآمد های ارزی یکی از برنامه های وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در بخش گمرکی بود که 

در این راستا امور بیش از ۶/۵ میلیون تن کالای 
ترانزیت خارجی انجام شــد و در جهت تسهیل 
تشریفات گمرکی و افزایش کنترل های ضروری، 
بهره  برداری از ۲ دستگاه آشکارساز چمدانی در 
گمرکات اجرائی کشور در همین یک صد روز به 

سرانجام رسید.
تدویــن ۳۶ عنــوان شــیوه نامه در زمینــه 
کارویژه هــای متنــوع گمرکی برای تســهیل 
امــور خدمت گیرنــدگان و احقاق حــق آنها و 
همچنین در جهت بهبود و ساده سازی فرایندها، 
روان سازی و تســهیل تجارت خارجی از طریق 
پیاده ســازی ســامانه جدید گمرک هوشمند 
)گمرک غرب تهــران به عنــوان پایلــوت( از 
دستاورد های ۱۰۰ روز ابتدایی دولت چهاردهم 
در حوزه گمرکی اســت که بــرای کاهش زمان 
ترخیــص کالا و تســریع در انجام تشــریفات 
 گمرکــی، تقلیــل هزینه های ترخیــص کالا 

انجام شد.
یکی دیگر از دستاورد های محقق شده یک صد 
روز اول گمــرک جمهوری اســامی ایران در 
دولت چهاردهم توســعه تعامــات بین المللی 
باهدف افزایش تجارت است که دراین خصوص 
امضای سند اقدام مشترک ایران و ترکمنستان 
 و دیــدار رؤســای گمــرکات ایــران و عــراق 

انجام شد.

استاد اقتصاد دانشگاه تهران ضمن بررسی اصاحات 
مالیاتی در بودجــه ۱۴۰۴، از افزایش معافیت های 
مالیاتی و کاهش نرخ مالیات تولیدکنندگان به عنوان 

اقداماتی مثبت یاد کرد.
آلبرت بغزیان، استاد اقتصاد دانشگاه تهران در گفتگو با 
مهر در تحلیل اصاحات مالیاتی انجام شده در بودجه 
۱۴۰۴ گفت: افزایش معافیت مالیاتی کارمندان از ۱۲ 
به ۲۴ میلیون تومان و مشاغل خرد از ۱۰۰ به ۲۰۰ 
میلیون تومان گامی در جهت حمایت از اقشار ضعیف 
است. این اقدام می تواند قدرت خرید این گروه ها را تا 
حدودی حفظ کند، اما تأثیر آن در مقابل تورم موجود 

ناچیز خواهد بود.
وی ادامه داد: هدف اصلــی از این اصاحات، کاهش 
فشار مالیاتی بر اقشــار کم درآمد و انتقال بار مالیات 
به افراد و شرکت های پردرآمد اســت. هرچند این 
تغییرات می تواند برای حقوق بگیران دولتی و مشاغل 
کوچک مفید باشد، اما اثرات تورمی موجود، بخش 
زیادی از این معافیت هــا را خنثی می کند؛ به عنوان 
مثال، افزایش ۲۴ میلیون تومانی معافیت مالیاتی به 
معنای افزایش حدود یک میلیون تومان در دسترس 
خانوارهاست، اما در شــرایط تورم ۴۰ درصدی، این 

مبلغ در برابر افزایش هزینه ها بی اثر به نظر می رسد.
بغزیان با اشاره به کاهش نرخ مالیات تولیدکنندگان 
از ۲۵ درصد بــه ۲۰ درصد افــزود: کاهش مالیات 
تولیدکننــدگان اقدامــی مثبت اســت و می تواند 

هزینه های تولید را کاهش دهد. این اقدام در شرایط 
اقتصادی پایدار، تأثیر بیشــتری دارد، اما در ایران، 
تحریم ها و مشــکات زیرساختی، نظیر هزینه های 
انرژی و تأمین مالی، تأثیر مثبت این کاهش را محدود 

می کند.
وی به طرح نشان دار کردن مالیات ها نیز اشاره کرد و 
گفت: این طرح، در صورت اجرای صحیح، می تواند در 
تخصیص بهینه منابع مالی به پروژه های اولویت دار 
کمک کند. امــا همچنان نیازمند نظــارت دقیق و 
سازوکاری شفاف است تا اهداف تعیین شده محقق 

شود.
این استاد دانشــگاه بر ضرورت معرفی برنامه های 
ضدتورم تأکید کرد و گفت: معافیت مالیاتی یا کاهش 
نرخ مالیات، اگرچه اقدامی مفید است، اما جایگزین 
سیاست های کان ضدتورم نمی شــود. دولت باید 
برنامه ای جامع بــرای کنترل تورم ارائــه دهد، زیرا 
در غیر این صورت، ایــن اصاحات نه تنها اثر رفاهی 
نخواهد داشت، بلکه موجب افزایش فشار اقتصادی 

بر جامعه می شود.
وی در پایان خاطرنشــان کرد: اصاحات مالیاتی، 
اگر همراه با مقابله جدی با فرار مالیاتی و شناسایی 
دانه درشت ها نباشد، به نتیجه مطلوب نخواهد رسید. 
برای تأمین منابع مالی دولت، به جای فشار بر اقشار 
متوسط و ضعیف، باید بر درآمدهای کان و نامشخص 

نظارت بیشتری صورت بگیرد.

مدیرکل دفتــر امــور بین الملل و ســازمان های 
تخصصــی وزارت جهاد کشــاورزی گفــت: وزیر 
کشاورزی مســیر احیای صادرات میوه های ایرانی 
به عربستان را پیش گرفته و از آنجا که محصولات 
کشاورزی مشــمول هیچ تحریمی نمی شوند این 
کالا می تواند نقطه تمرکز خوبی برای تجارت باشد.

هومــن فتحی، مدیــرکل دفتر امــور بین الملل و 
ســازمان های تخصصی وزارت جهاد کشــاورزی 
درباره پتانســیل های همکاری ایران و عربســتان 
در زمینه کشــاورزی بــه ایلنا گفــت: وزیر جهاد 
کشاورزی در حاشیه COP۱۶ با وزرای کشورهای 
ترکیه، آذربایجان، قزاقستان، عراق و شماری دیگر 
دیدار داشــت و در این بین با وزیر محیط زیست و 
کشاورزی عربستان هم دیدار داشتند، ماقات وزیر 

جهاد کشــاورزی ایران و همتای عربستانی ایشان 
نقطه عطفــی در همکاری های ایران و عربســتان 

محسوب می شود.
وی افــزود: بخش هایی از ایران و عربســتان اقلیم 
مشــابه دارند و در نتیجه می توانند تجربیات خود 
را انتقال دهند، عربســتان در چند ســال گذشته 
بــر توســعه زیرســاخت های کشــاورزی خود 
سرمایه گذاری کرده و حتی به مباحث تحقیقاتی 
و دانش بنیان هم نفوذ داشــته و کشــور ما هم از 
توانمندان عرصه کشــاورزی محسوب می شود و 
اینها زمینه توسعه همکاری های دوجانبه را تقویت 

می کند.
فتحی اظهار کرد: پیش از تیرگی روابط بین ایران 
و عربســتان صادرات میــوه ایران بــه این مقصد 

برقرار بود.  وزیر کشــاورزی اقدام بــه احیای این 
روابط کرده انــد، همچنین با توافقــی که دو وزیر 
داشته اند ایجاد دو کمیته فنی در حوزه کشاورزی 
در دستور کار قرار گرفت یک کمیته بر کشاورزی 
و دیگری بــر بیابان زدایــی متمرکز اســت، این 
کمیته ها تا دو ماه آینده تشــکیل می شــود و به 
 پیشنهاد طرفین مقرر شد جلسه نخست در تهران 

تشکیل شود.
وی از سیب، مرکبات، خشکبار، آبزیان، محصولات 
صنعت غذا و زعفران به عنوان کالاهای پرتقاضای 
ایرانی در بــازار عربســتان یاد کــرد و گفت: این 
محصولات در عربســتان تولید نمی شوند بنابراین 
امیدواریم با انطباق پروتکل هــا صادرات در آینده 
نزدیک از ســر گرفته شــود و از آنجا محصولات 

کشاورزی مشمول هیچ تحریمی نمی شوند می تواند 
نقطه تمرکز مطلوبی برای تجارت باشد ضمن اینکه 
حضور حجــاج ایرانی در عربســتان می تواند بازار 
مصرف خوبی برای محصولات ایرانی در این کشور 

ایجاد کند.
مدیــرکل دفتــر امــور بین الملــل وزارت جهاد 
کشاورزی خاطرنشان کرد: عربستان بخش زیادی 
از سبزیجات و ۷۰درصد مرغ مصرفی خود را تولید 
می کند همچنیــن ۶۰درصد آبزیــان مصرفی در 
عربســتان تولید داخل اســت و عاوه بر اینها این 

کشور در حوزه لبنیات خودکفا است.
فتحی گفت: در مورد نهاده دامی به دلیل اشتراک 
اقلیمی هم ما و هم عربستان واردکننده هستیم اما 

ایران در این امر نسبت به عربستان پیشرو است.

افزایش معافیت های مالیاتی برای حمایت از کم درآمدهاوصول ۸۳ همت درآمد گمرکی در ۱۰۰ روز 

از سرگیری صادرات میوه به عربستان

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

در آبان ماه سال ۱۴۰۳، شاخص تولید و فروش رشته فعالیت خودرو 
و قطعات نسبت به ماه مشابه سال قبل کاهش ۱۶.۲و ۱۴.۳ درصدی 

داشته است.
به گزارش تسنیم، دفتر مطالعات اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی در گزارشی با عنوان »پایش بخش حقیقی اقتصاد 
ایران در آبان ماه سال ۱۴۰۳، بخش صنعت و معدن« آورده است که 
تحلیل روند رشد بخش صنعت از جنبه های مختلف، عاملی کلیدی 
در تحلیل های خُرد و کلان اقتصادی و یکی از ارکان تصمیم گیری در 
حوزه اقتصاد است. شاخص تولید بخش صنعت به دلیل تأثیر نوسانات 
سطح فعالیت صنعت بر بخش های دیگر اقتصاد، به عنوان یک شاخص 

مهم اقتصادی کوتاه مدت مورد استفاده قرار می گیرد.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی به صورت ماهیانه شاخص 
تولید، فروش و قیمت شــرکت های بورســی را محاسبه می کند. 
اهمیت این شــاخص به روز، برای اقتصاد ایران که تحولات زیادی 
دارد؛ بیشتر خواهد بود. زیرا بازخورد شوک های وارده به اقتصاد ایران 
و واکنش های سیاست گذاران باید در تواتر کمتر از فصل مورد رصد 
قرار گیرد؛ این درحالی است که آمار رسمی بخش حقیقی به صورت 

فصلی و با تأخیر ارائه می شود.
طی آبان ماه سال ۱۴۰۳، شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی 
نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۳.5 درصدی و نسبت به ماه 
قبل با کاهش 5.۳ درصدی مواجه شــده است. در این ماه نسبت به 
ماه مشابه سال قبل، از بین ۱5 رشــته فعالیت صنعتی بورسی ۱۰ 
رشته فعالیت افزایش در شاخص تولید و 5 رشته فعالیت کاهش در 

شــاخص تولید را تجربه کرده اند. در آبان ماه سال ۱۴۰۳، شاخص 
تولید و فروش رشــته فعالیت خودرو و قطعات نسبت به ماه مشابه 
سال قبل کاهش ۱۶.۲و ۱۴.۳ درصدی داشته است، همچنین نسبت 
به ماه قبل شــاخص تولید و فروش کاهش ۲۲.۴ و ۱۳.۳ درصدی 
داشته اند. همچنین، شاخص تولید و فروش رشته فعالیت شیمیایی 
بجز دارو نسبت به ماه مشابه سال قبل افزایش ۱۳.۲ و 8.8 درصدی و 
نسبت به ماه قبل شاخص تولید و فروش کاهش 9.۱ و 9.۲ درصدی 

داشته است.
رشــته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »غذایی و آشامیدنی به  جز 
قند و شکر« و »لاستیک و پلاستیک« بیشترین سهم را در افزایش 
شاخص تولید و رشته فعالیت های »خودرو و قطعات«، »محصولات 
فلزی به  جز ماشین   آلات و تجهیزات« و »دارو« بیشترین سهم را در 

کاهش شاخص تولید داشته اند.
همچنیــن طــی آبان مــاه ســال ۱۴۰۳ نســبت به مــاه قبل، 
رشته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »لاســتیک و پلاستیک« و 
»سایر کانی غیر فلزی« بیشترین ســهم در افزایش شاخص تولید 
و رشــته فعالیت های »خودرو و قطعات«، »کاشــی و سرامیک« و 
»شیمیایی بجز دارو« بیشترین ســهم در کاهش شاخص تولید را 
داشته اند. بر اساس یافته های این گزارش، شاخص تولید شرکت های 
معدنی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۰.۱ درصدی و 

نسبت به ماه قبل با کاهش 8.9 درصدی مواجه شده است.
این گزارش توضیح می دهد که طی آبان ماه ســال ۱۴۰۳، شاخص 
فروش شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با 

افزایش 7.۴ درصدی و نســبت به ماه قبل با کاهش ۴.7 درصدی 
مواجه شده است.

در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل، ۱۱ رشته فعالیت افزایش 
در شــاخص فروش و ۴ رشــته  فعالیت کاهش در شاخص فروش 
داشته اند. رشته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »کاشی و سرامیک« 
و »شیمیایی به  جز دارو« بیشترین سهم را در افزایش شاخص فروش 
و رشته فعالیت های »لاستیک و پلاستیک«، »خودرو و قطعات« و 

»دارو« بیشترین سهم را در کاهش شاخص فروش داشته اند.
همچنین در این ماه نســبت به ماه قبل، بیشترین سهم در افزایش 
شاخص فروش متعلق به رشــته فعالیت های »کاشی و سرامیک«، 
»تجهیــزات برقــی«، »محصولات فلــزی به  جز ماشــین  آلات و 
تجهیزات« و بیشترین سهم در کاهش شــاخص فروش متعلق به 
رشته فعالیت های »لاستیک و پلاســتیک«، »خودرو و قطعات« و 

»سایر کانی غیر فلزی« بوده است.
بر این اساس، شاخص فروش شرکت های معدنی بورسی نسبت به ماه 
مشابه سال قبل با کاهش ۱۳ درصدی و نسبت به ماه قبل با کاهش 

۱8.9 درصدی مواجه شده است.
در آبان ماه سال ۱۴۰۳ نرخ رشد ماهیانه قیمت فعالیت های صنعتی 
بورسی افزایش ۱.8 درصدی داشته و رشد نقطه به نقطه با افزایش ۲.۴ 
واحد درصدی نسبت به ماه قبل، به ۲۲.۳ درصد رسیده است. گفتنی 
است، میانگین سالیانه شاخص قیمت فعالیت های صنعتی بورسی در 
آبان ماه سال ۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل ۰.۳ واحد درصد کاهش یافته و 

میزان ۲۳.8 درصد افزایش را نشان می دهد.

مدیرکل ویژه جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان تهران گفت: 
خودروهای باقیمانده در گمرک تهران در اسرع وقت تعیین تکلیف و 

جهت طرح در مزایده های آتی آماده خواهند شد.
به گزارش مهر به نقل از ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، 
حسین اصغری مدیرکل ویژه جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان 
تهران از بازدید میدانی پیرامون هماهنگی تعیین تکلیف کالاهای قاچاق 

و متروکه در گمرک تهران خبر داد. در این بازدید اصغری اطلاعاتی در 
خصوص آخرین وضعیت خودروهای سواری و کشنده مطرح در مزایده 
و همچنین آخرین موجودی کالاهای متروکه علی الخصوص خودروهای 
سواری و کشنده ارائه کرد. وی افزود: با عنایت به تأکیدات دادستانی 
جهت تعیین تکلیف سریع کالاها، کالاهای قاچاق سنواتی و رسوبی 
ظرف مدت یک ماه تعیین تکلیف می شود. مدیرکل ویژه جمع آوری و 

فروش اموال تملیکی استان تهران گفت: خودروهای باقیمانده در گمرک 
تهران در اسرع وقت تعیین تکلیف و جهت طرح در مزایده های آتی آماده 
خواهند شد. میر ابراهیمی معاون دادستان تهران نیز پیرامون موانع 
موجود اعم از توقیفات مالیاتی و گمرکات در خصوص ترخیص کالاهای 
متروکه علی الخصوص خودروهای لوکس از گمرکات دستوارت لازم را 

به گمرکات ارائه کرد.

مجری طرح کشاورزی حفاظتی وزارت جهاد کشاورزی از گسترش پروژه کشاورزی 
حفاظتی در ۱۱ استان کشور خبر داد. به گزارش مهر، علیرضا یزدانی، مجری طرح 
کشاورزی حفاظتی وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه طرح امسال در ۱۱ استان 
کشور اجرا می شود، گفت: سال گذشته کشاورزی حفاظتی در 7 استان کشور اجرا شد 
و امسال اولویت ما در ایجاد سامانه های کشاورزی حفاظتی در استان هایی است که 
تحت تأثیر شدید تغییرات اقلیمی بوده و بیشترین آسیب ها را دارند. وی با بیان اینکه در 
استان هایی که در معرض تنش های آبی و فرسایش خاک هستند، بهره برداران پذیرش 
بیشتری نسبت به رویکرد کشاورزی حفاظتی دارند، اظهار کرد: سامانه های کشاورزی 
حفاظتی در سال زراعی گذشته در استان های سیستان و بلوچستان، خراسان رضوی 
)شهرستان سرخس(، بوشهر، خوزستان، ایلام و گلستان برگزار شد و امسال نیز ۴ 
استان خراسان جنوبی، کرمانشاه، آذربایجان شرقی و غربی و کردستان )حوزه آبریز 
دریاچه ارومیه( به این تعداد اضافه خواهد شد. یزدانی تصریح کرد: در طرح کشاورزی 
حفاظتی به حداقل رســاندن عملیات خاک ورزی با استفاده از دستگاه های کشت 

مستقیم، اصلاح تناوب زراعی و پوشش دائمی خاک در دستور کار قرار دارد.

وی با اذعان به اینکه تمام اعتبارات کشاورزی حفاظتی در قالب مساعدت و به صورت 
کمک های بلاعوض خواهد بود، گفت: حفظ بقایای گیاهی در اراضی زراعی یکی از 
شیوه های حفظ رطوبت و افزایش ماده آلی خاک در کشاورزی حفاظتی است و برای 
تشویق کشاورزان به این امر، به ازای هر هکتار حفظ بقایای گیاهی در اراضی آبی، یک 
میلیون و 5۰۰ هزار تا یک میلیون و 8۰۰ هزار تومان کمک بلاعوض پرداخت می کنیم.

مجری طرح کشاورزی حفاظتی ادامه داد: در این طرح به کشاورزان توصیه می شود 
حدود ۳۰ درصد از سطح مزرعه خود را با استفاده از بقایای گیاهی ایستاده پوشش 
دهند. وی افزود: امسال سقف کمک بلاعوض برای تأمین هر دستگاه کارنده کشت 
مستقیم، ۲۰۰ میلیون تومان در نظر گرفته شده است. یزدانی تصریح کرد: برای تأمین 
بذر گیاهان پوششــی نیز تا 7۰ درصد اعتبار مورد نیاز به کشاورزان کمک بلاعوض 

می شود.
وی گفت: در قالب کمک های فنی و اعتباری نیز تســهیلات بلندمدت 5 ســاله با 
کارمزد ۱۲ درصد برای کارنده های کشت مستقیم پرداخت می شود. مجری طرح 
کشاورزی حفاظتی ادامه داد: به دلیل ضرورت توسعه کشاورزی حفاظتی، موضوع 

آموزش و ترویج در این طرح پررنگ تر دیده شده است. وی با اشاره به اینکه مواد آلی 
7۰ درصد خاک کشور نزدیک به ۶ دهم درصد است، اذعان کرد: برای تأمین امنیت 
غذایی باید خاک به عنوان عامل اصلی در تولید غذا حفظ شود. یزدانی افزایش مواد 
آلی خاک، نفوذپذیری و حفظ رطوبت خاک، کاهــش ۲۰ تا ۲5 درصد مصرف آب، 
مصرف بهینه کودها و سموم شیمیایی، کاهش 8۰ درصد مصرف سوخت، کاهش 
 هزینه های تولیــد و در مجموع پایــداری تولید را از مزیت های اجرای کشــاورزی 

حفاظتی برشمرد.
وی گفت: اجرای سامانه های کشاورزی حفاظتی جنبه آموزشی و ترویجی برای سایر 
کشاورزان دارد و در سال گذشته این سامانه ها در سطح ۱5 هزار هکتار اراضی عمدتاً 
آبی و بخشی هم در اراضی دیم اجرا شد. مجری طرح کشاورزی حفاظتی در همین 
حال تصریح کرد: کشاورزی حفاظتی، پایه اصلی طرح جهش تولید در دیمزارها است.

وی درباره گیاهان پوششی برای حفاظت از خاک در طرح کشاورزی حفاظتی تصریح 
کرد: گیاهان پوششی علاوه بر تقویت خاک و پوشش خاک، تأمین کننده علوفه دام 

کشاورزان هستند و در این خصوص از گونه های کم آب بر استفاده می شود.

کاهش ۱۶ درصدی تولید خودرو و قطعات 

مزایده خودروهای باقی مانده در گمرک تهران

طرح کشاورزی حفاظتی در ۱۱ استان گسترش می یابد
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سرپرست معاونت مسکن و ساختمان از افزایش 
هزینه مسکن خانوارهای شهری در سبد خانوار 
به 5۰ درصد خبر داد و گفت: برخی متقاضیان 
نهضت ملی مســکن در تأمین ســهم آورده با 
دشــواری روبه رو بوده اند. به گزارش تســنیم، 
مسعود بیات منش اظهار کرد: با توجه به اهمیت 
بخش مسکن در اقتصاد کشــور، رکود موجود 
در این بازار ناشــی از عوامل مختلفی است که 
مهم تریــن آن ها کمبود تأمیــن مالی و کاهش 

قدرت خرید خانوار است.
وی ادامه داد: سهم بالای هزینه مسکن در سبد 
هزینه خانوار که در برخی شــهرها به حدود 5۰ 
درصد رسیده وضعیت را پیچیده تر کرده است. 
وی تصریح کرد: در این شــرایط، افزایش توان 
تسهیلات دهی بانک مسکن می تواند منابع مالی 
لازم را به تولید مســکن در طرح های حمایتی 
دولت تزریق کند. به ویژه آن که برخی متقاضیان 
در تأمین سهم آورده خود برای اجرا پروژه های 

نهضت ملی مسکن با دشواری روبه رو بوده اند.
سرپرست معاونت مسکن و ساختمان بیان کرد: 
تزریق این منابع باعث ادامه پیشــرفت فیزیکی 
پروژه ها شــده و در نتیجه به تأمین مســکن و 
خانه دار شدن اقشار مختلف جامعه کمک شایانی 

خواهد کرد.
بیات منش افزود: از ســوی دیگر، تزریق منابع 
تسهیلاتی به بخش تولید مســکن در اقتصاد، 
می تواند موجب رونق بازار مسکن و فعال سازی 
موتور رشد اقتصادی شــود. بنابراین، وزارت راه 
و شهرســازی با تمام توان خود پیگیر حمایت 
از بانک مسکن برای تقویت این بانک تخصصی 
به منظور پرداخت تســهیلات به بخش مسکن 

است.
اواسط ماه قبل )آبان( کارشناس مسکن با اشاره 
به وضعیت بحرانی استطاعت مسکن در برخی 
کلانشهرهای کشور،گفته بود: مسکن را می توان 
از زوایای مختلفی مورد بررســی قرار داد؛ یکی 
زاویه تولید که روایت رایج اســت، امــا از زاویه 
دیگری که ما بــر آن تمرکز کرده ایم، مســئله 
استطاعت مسکن و نحوه دسترسی به آن است. 
در این فرآینــد، وضعیت کنونی بازار مســکن، 
به ویژه در تهران، خود به عنوان یک نمونه عینی و 

ملموس قابل مشاهده است.
علی فرنام یادآور شد: از ابتدای دهه 9۰، در ایران 
شاهد اختلافات تصاعدی میان درآمد و قیمت ها 
بوده ایم. در حالی که درآمدها در جای خود ثابت 
باقی مانــده، قیمت ها به طور مســتمر در حال 

افزایش هستند.
وی ادامه داد: قیمت ها تحت تأثیر عوامل مختلفی 
از جمله سوداگری ها و سرمایه گذاری ها قرار دارند 

که فشار زیادی را بر بازار مسکن وارد کرده است. 
به عبارت دیگر، در زمان حاضر به طور مســتمر 
شاهد کاهش استطاعت مسکن و در عین حال 
افزایش سهم مسکن در ســبد هزینه خانوارها 

هستیم.
کارشناس مسکن با بیان این که آمار و ارقام نشان 
می دهد در استان تهران، به ویژه در شهر تهران، 
سهم مستأجران از بازار مســکن به بیش از 5۰ 
درصد رسیده است، گفت: این مسئله در مقایسه 
با اســتانداردهای بین المللی وضعیت غیرعادی 
اســت و این وضعیت، هرچند که در بسیاری از 
کشورها رایج است، اما به طور خاص برای تهران 
به عنوان یک کلان شهر، وضعیت نگران کننده ای 
به شمار می رود. در واقع، سهم بالای مستأجران 
نشان دهنده فاصله عمیق میان استطاعت مسکن 

و توان خرید خانوارهاست.
فرنام اضافه کــرد: در بســیاری از کشــورها؛ 
پایتخت هــا و کلان شــهرها معمــولاً وضعیت 
بهتــری در ایــن زمینــه دارنــد و اختلافات 
کمتری میان شــهرهای بزرگ و روســتاها در 
مقایســه با ایران مشاهده می شــود. بر اساس 
این تحلیل ها، مشــخص اســت کــه در ایران، 
به ویژه در کلان شــهرها، شــرایط اقتصادی و 
مســکنی در وضعیت دشــواری قرار دارد و این 
وضعیت، نیازمند توجــه و اصلاحات جدی در 

سیاست گذاری هاست.
به گفته وی، مسئله استطاعت مسکن به عنوان 
یکــی از اصلی ترین شــاخص های برنامه ریزی 
مسکن، اهمیت بالایی دارد. بر اساس آمار سال 
۲۰۲۳ میلادی، بسیاری از کلان شهرهای ایران، 
از جمله تهران، در رتبه های پایینی قرار داشته اند 
و این مســئله به عنوان یکی از چالش های اصلی 
در برنامه ریزی مســکنی کشــور مطرح است. 
این وضعیت، ضرورت مداخلات و سیاست های 
حمایتی را بیش از پیش نمایان می کند. در این 
راســتا، برنامه ریزی های کلان بایــد به گونه ای 
باشــد که هم زمان با پاســخگویی به نیازهای 
 فــوری، راهکارهــای بلندمــدت نیــز در نظر 

گرفته شوند.
وی با بیان این که برای رفع این مشــکلات، باید 
توجه بیشتری به مسکن اســتیجاری و تامین 
مســکن برای گروه های کم درآمــد و زوج های 
جوان شــود، تصریح کــرد: این بخــش از بازار 
مســکن، علی رغم اهمیت فراوان، در بسیاری از 
سیاست گذاری ها مغفول مانده است. در بسیاری 
از کشورهای دنیا، مسکن استیجاری یکی از ارکان 
اصلی سیاست های مسکن اســت، اما در ایران 
هنوز نیاز به توجه بیشتر و برنامه ریزی دقیق تر 

برای این بخش احساس می شود.

وزیر نفت گفت: بــه زودی قراردادهای گازی با 
ارزش بالا به امضا می رســد که بخشــی از آن با 
شرکت های داخلی و بخشی از آن با شرکت های 
خارجی خواهد بود و تعدادی از ای قراردادها در 

سال جاری به نتیجه خواهد رسید.
به گزارش تسنیم، محســن پاک نژاد، وزیر نفت 
در حاشیه بیســت و ششمین نشســت وزراتی 
کشورهای صادرکننده گاز در جمع خبرنگاران 
اظهار داشت: به زودی قراردادهای گازی با ارزش 
بالا به امضا می رسد که بخشــی از آن با شرکت 
های داخلی و بخشی از آن با شرکت های خارجی 
خواهد بود و تعدادی از ای قراردادها در سال جاری 

به نتیجه خواهد رسید.
وی افزود: برخی از این قراردادها در ال جاری به 
نتیجه می رسد و امضا خواهد شد و نتیجه امضای 
این قراردادها در افزایش تجــارت گازی ایران و 
افزایش ظرفیت تولید گاز ایران مشهود خواهد بود. 
وزیر نفت خاطرنشان کرد: اگرچه همواره تحریم 
های ظالمانه علیه ایران و بخش انرژی آن وجود 
داشته، اما هرچه تحریم ها گسترده تر  و پیچیده 
تر شده، راهکارهای بی اثر کردن آنها نیز گسترده 

تر و پیچیده تر شده است.
وی ادامه داد: برنامــه تبدیل ایران به هاب انرژی 

منطقه که مــورد تأکید قانون برنامه پنج ســاله 
هفتم توسعه هم هست، درحال پیگیری است و از 
ظرفیت های مختلف از جمله مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز نیز برای نیل به این هدف استفاده 

خواهیم کرد.
وزیر نفت تصریح کــرد: اعضای حاضر در مجمع 
کشورهای صادرکننده گاز، کشورهایی هستند 
که بخش عمده ای از ذخایر گاز جهان را در اختیار 
دارند و بخش مهمی از تجارت گاز را نیز دارند. وی 
افزود: تصمیمات اعضای GECF به طور قطع در 
عرصه بین المللی گاز اثرگذار است و جمع بندی 
که اینجا در نشست وزراتی مجمع انجام می شود، 

در حوزه انرژی جهان اثرگذار است.
پاک نژاد با بیان اینکه "مشــابه همان نقشی که 
اوپک در تنظیم بازار نفت جهــان ایفا می کند، 
GECF می تواند در تنظیم بازار گاز جهان داشته 
باشد"، گفت: گاز طبیعی تا سالهای سال به عنوان 
مهمترین حامل انرژی جهان نقش آفرینی خواهد 
کرد. وی ادامه داد: تعدادی از شرکت های ناظر بر 
مجمع، در اجلاس امروز درخواست کردند که به 
عنوان اعضای دائمی GECF حضور یابند که این 
مسئله در نشست عصر امروز بررسی خواهد شد و 

ممکن است اعضای مجمع افزایش یابند.

وزارت نیــرو بــر اســاس 
قانون اقــدام بــه اصلاح 
تعرفه های برق مشترکان 
بخــش خانگی بــا هدف 
توزیع عادلانه یارانه انرژی 
و تشــویق مشــترکان به صرفه جویی کرده است. 
تعرفه مشــترکان برق هر سال بر اســاس قوانین 
و ضوابط مصوب و تعیین شــده از ســوی مجلس 
شورای اسلامی و با رویکرد اختصاص یارانه بیشتر به 
مشترکان کم مصرف و الزام مشترکان پرمصرف به 

کاهش مصرف و رعایت الگو تعیین می شود.
در ســال جاری نیز تعرفه برق مشترکان بر اساس 
ضوابط مصــوب در قانون »مانع زدایی از توســعه 
صنعت برق« که در سال ۱۴۰۱ ابلاغ شده محاسبه 
و بر روی قبض مشترکان اعمال شده است. بر این 
اساس تعرفه های بخش خانگی در دو بخش تعرفه 

مشــترکان کم مصرف و مشــترکان پرمصرف )با 
مصرف بالاتر از الگو( به تفکیــک مناطق مختلف 
عادی و گرمســیری )تحت تأثیر دمــا و رطوبت( 

افزایش یافته است.
تعرفه هایی که مبنای محاســباتی آن ضرایبی از 
هزینه تأمین برق )شامل هزینه های تولید، ترانزیت 
و سوخت( است که نسبت به سال ۱۴۰۲ برای هر 
کیلووات ساعت ۲۰7 تومان افزایش داشته است. 
این یعنی هزینه تأمین برق در سال ۱۴۰۲ معادل 
5۴7۲ ریال بوده که در سال جاری به 75۴۲ ریال 

رسیده است.
مســتند به این گزارش و به اســتناد قانون مورد 
اشــاره، 75 درصد از مشترکان در مناطق مختلف، 
مشترکان کم مصرفی هســتند که تعرفه برق آنها 
مشمول یارانه می شود و با احتساب هزینه سوخت 
و عوارض ارزش افــزوده حداکثر معادل ۲۰ درصد 

هزینه تأمین برق را پرداخت می کنند.
به عنوان مثال صورتحساب یک مشترک در مناطق 

عادی با ۲۰۰ کیلووات ساعت مصرف برق )در سطح 
الگو در فصل سرد سال( با لحاظ هزینه تأمین برق، 
مالیات بر ارزش افزوده و عوارض برق در سال جاری 
برای دوره دو ماهه معادل ۳۰ هزار تومان خواهد بود 
که نسبت به سال گذشته حدود 7 هزار و 5۰۰ تومان 
افزایش داشته اســت، میزان افزایشی که برای 75 
درصد از مشترکان یا در همین حد و یا کمتر از آن 
قبوض برق صادر شده است. با این وجود آن دسته از 
مشترکانی که مصرف برق شان بالاتر از الگو باشد، به 
میزانی که از الگو فراتر مصرف کنند، مشمول قبوض 

بالاتری خواهند شد.
بر این اساس تعرفه برق مشــترکان خانگی که به 
ترتیب تا سطح الگو، مازاد بر الگو تا یک و نیم )۱.5( 
برابر، مازاد بــر آن تا دو و نیــم )۲.5( برابر و میزان 
مصارف بیش از دو و نیم )۲.5( برابر داشــته باشند 
هزینه تامین برقشــان به ترتیب با ضریب های نیم 
)۰.5(، یک و نیم )۱.5(، دو و نیم )۲.5( و پنج )5( 
برابر هزینه تأمین برق محاسبه و دریافت می شود. 

به این ماده قانونی باید افزود که قانون با هدف ایجاد 
فرصت انطباق و جلوگیری از افزایش قابل توجه برق 
مشترکان کم مصرف، همچنین به وزارت نیرو اجازه 
داده است تا نســبت به دریافت هزینه های بسیار 
پائین یعنی کمتر از نیم برابر هزینه های تأمین برق 

از مشترکان داخل الگو اقدام کند.
به عنوان مثال اگر مشترکی در فصل سرد سال در 
مناطق عادی که الگو ۲۰۰ کیلووات اســت، ۱7۰ 
کیلووات ســاعت برق مصرف کند، برای مصرف ۰ 
تا ۱۰۰ به ازای هر کیلووات ساعت تنها ۱۴ درصد 
هزینه تأمین یعنی ۱۰7۱ ریال و برای مصرف ۱۰۱ 
تا ۱7۰ نیز ۱۶ درصد هزینــه تأمین یعنی ۱۲5۲ 

ریال پرداخت خواهد کرد.
علاوه بر این اگر مشــترکی در فصل سرد سال در 
مناطق عادی بالاتر از ۲۰۰ کیلووات ســاعت، مثلًا 
۲۱۱ کیلووات ساعت برق مصرف کند، برای مصرف 
تا سطح الگو ۲۱۴9 ریال )۲9 درصد هزینه تأمین 
برق( و برای ۱۱ کیلووات بــالای الگو نیز ۱.5 برابر 
هزینه تأمین یعنی ۱۱هزارو ۳۱۳ ریال به ازای هر 

کیلوات ساعت پرداخت خواهد کرد.
بر همین اساس اگر یک مشترک در فصل سرد که 
الگوی مصرف برق مناطق عــادی ۲۰۰ کیلووات 
اســت، اقدام به مصرف برق تا ۴ برابر بیشتر از الگو 
یعنی 8۰۰ کیلووات ســاعت کند، مشمول قبض 
برقی حدود ۲ میلیون تومان خواهد شد که نسبت 
به سال گذشــته افزایش 55۰ هزار تومانی دارد، 
قبض برقی کــه برای مصرف بیــش از ۲.5 برابر از 
الگوی آن یعنی از 75۰ تا 8۰۰ کیلووات ســاعت 
تا 5 برابر هزینه تأمین یعنــی ۳7هزارو 7۱۰ ریال 

افزایش می یابد.
این گــزارش اضافه می کنــد: بر اســاس آخرین 
پایش های صورت گرفته حدود 75 درصد مشترکان 
در چارچوب الگو برق مصــرف می کنند که قبض 
برق آنها کمتر از 5۰ هزار تومان اســت و نسبت به 
سال گذشــته کمتر از 7 هزار و 5۰۰ افزایش یافته 
است، اما از آن سو ۲ درصد مشترکان برق خانگی 
که ماهانه بیش از ۲.5 برابر الگو )در مناطق عادی 
بیش از 75۰ کیلووات ســاعت در فصل سرد( برق 
مصرف می کنند، به تنهایی ۱۰ درصد کل مصرف 
برق خانگی را به خود اختصاص داده اند که باید 5 
برابر هزینه تأمین برق را به ازای هر کیلووات ساعت 

برق مازاد پرداخت کنند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

جزئیات تعیین تعرفه برق مشترکان اعلام شد

توزیع عادلانه یارانه انرژی

امضای قراردادهای گازی با ارزش بالا در آینده نزدیک

در سبد هزینه خانوار؛

سهم مسکن در شهرها به ۵۰ درصد رسید

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه قانون

تعیین تکلیف
برابر آراء صادره هیئت محترم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلا معارض فاطمه مقصود لو بشماره شناسنامه 85۶ بشماره 
ملی ۲۱۲۱۴۳۴8۳۶ صادره از گرگان فرزند قدرت اله متقاضی ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴8۰۰۰۰۰۰۲ در ششدانگ 
عرصه و اعیان یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 5۰۰۰.58۰ متر مربع از پلاک شماره ۲۱۰ اصلی واقع 
در اراضی سرخنکلاته بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی میشود از این رو اشخاصی که نسبت به 
رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را 
با ذکر شماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 
ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند. 

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۳/۰9/۰۴ 
تاریخ انتشار نوبت دوم : ۴۰۳/۰9/۲۰

ت الله تصور حجت الله تجری
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان

از طرف محمد فندرسکی
شناسه آگهی ۱8۲8۴۲۰
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فناوری و 
اطلاعات

میکروربات چینی سریع ابداع شد
محققان چینی میکروروباتی ابداع کرده اند که با سرعت به جلو و عقب می رود. به گزارش 
مهر به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، محققان چینی یک میکروروبات ۱۵ میلیمتری با 
حرکات سریع به سمت جلو و عقب ابداع کرده اند که BHMbot-B نام دارد. این روبات 

برای ناوبری در اماکن کوچک بسیار مناسب است.
روبات مذکور با هم راستاسازی حرکات ارتعاشی آهنرباهای روبات، کنسول و اتصالات خود 

و با استفاده از ارتعاشات حالت انتقال کنترل حرکات رو به جلو یا عقب را انجام می دهد.
محققان دانشگاه »بیهانگ«)Beihnag University( چین مدعی هستند این دستگاه 
باتری، ابزار کنترل مدار برای فعالیت بی سیم و ۲ محرک الکترومغناطیس برای ظرفیت 
حمل بار بالا را یکپارچه می کند. به گفته محققان روبات با سرعت حرکت روبه جلو عقب 
این روبات به ترتیب ۳۶۰ و ۳۳۸ میلیمتر برثانیه، توانایی اش برای انجام مانور با دقت بالا و 

چابکی را در محیط های چالش برانگیز نشان می دهد.
ابزارآلات ماشینی بزرگ برای مسیریابی در فضاهای سربسته جهت انجام فعالیت هایی 
مانند بازرسی بدون ریسک آسیب رساندن به زیرساخت با چالش هایی روبرو هستند. اما 
میکروربات ها راه حلی برای این مشکل به حساب می آیند زیرا قابلیت حرکت سریع و 

چرخش دقیق دارند.
طراحی میکروروبات های قبلی مانند HAMR قابلیت های حرکت روبه جلو و عقب ابزار به 
وسیله چند محرک را نشان داده بود. اما چنین سیستم هایی پیچیده هستند و برای انجام 

عملیات های مینیاتوری مناسب نبودند.
 BHMbot که نسخه ارتقا یافته میکروروبات BHMbot-B اما در تحقیق جدید ادعا شده

است، با استفاده از ارتعاشات با فرکانس کنترل شده به جلو و عقب می رود.

پهپاد چینی با سرعت هواپیما پرواز می کند
جدیدترین پهپاد چین که می تواند با سرعت هواپیما پرواز کند و مانند بالگرد از روی زمین 
بلند شود و فرود بیاید، بحث و گمانه زنی های زیادی درباره احتمال استفاده جنگی از آن 

را به وجود آورده است.
 »Lanying R۶۰۰۰« به گزارش مهر به نقل از اینترستینگ انجینرینگ، این پهپاد به نام
که یک وسیله نقلیه هوایی بی سرنشین اســت، چند هفته قبل برای مقاصد غیرنظامی 
رونمایی شد اما لوگو ارتش چین روی بال های این پهپاد ۶ تنی نگرانی هایی درباره استفاده 

از آن برای مقاصد نظارت، شناسایی یا حمله نظامی ایجاد کرده است.
شرکت »یونایتد ایرکرافت« این هواپیمای عمود پرواز را ابداع کرده که سرعت آن بنچمارک 
جدیدی برای مسافت های طولانی و حمل ونقل نقطه به نقطه به وجود آورده است. این 
شرکت مدعی است هواپیمای مذکور سرعت، برد و ظرفیت حمل بار خارق العاده ای دارد و 
می تواند فعالیت های مختلف برفراز سطوح چالش برانگیز و فضاهای شهری تنگ و باریک 

را انجام دهد و به همین دلیل عصر جدیدی در ترافیک هوایی شهری به وجود بیاورد.
سازنده مدعی شده پهپاد می تواند ۲ تن بار در حداکثر مسافت ۴ هزار کیلومتر حمل کند. 
این پهپاد می تواند با حداکثر سرعت ۵۵۰ کیلومتر برساعت حرکت کند. حداکثر وزن 

بلندشدن پهپاد از زمین نیز ۶۱۰۰ کیلوگرم است.
Lanying R۶۰۰۰ در ماه نوامبر در نمایشگاه هوایی ژوهای نمایش داده شد و بزرگترین 
مزیت آن سرعت بالا و ظرفیت عملیاتی اش در وضعیت های اضطراری شدید است. در این 
میان کارشناسان مدعی شده اند قابلیت های پهپاد مذکور آن را به گزینه ای احتمالی برای 

کاربردهای نظامی تبدیل می کند.

نخبگان با وجود چالش ها، در مسیر اثرگذاری مصمم بمانند
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با تاکید بر اینکه ماهیت نخبگی در اثرگذاری بارز است، گفت: 
ما از نخبگان انتظار داریم که با وجود تمامی چالش ها، همچنان در مسیر اثرگذاری خود 
مصمم باقی بمانند. به گزارش مهر، نشست هم اندیشی جمعی از نخبگان و استعدادهای 
برتر با حضور محمدرضا ظفرفندی وزیر بهداشت و سعید خدایگان قائم مقام بنیاد ملی 

نخبگان، برگزار شد.
در این نشست، خدایگان به تشــریح اقدامات و برنامه های بنیاد ملی نخبگان در زمینه 
شناسایی، توانمندســازی و جذب نخبگان پرداخت. وی با اشاره به مأموریت های بنیاد 
ذیل سند راهبردی نخبگان، اظهار داشت: بنیاد دو حوزه اصلی شناسایی و توانمندسازی 

دانشجویان و جذب و نگهداشت دانش آموختگان را دنبال می کند.
خدایگان با بیان اینکه برای هر کدام از این بخش ها، طرح های متنوعی داریم، گفت: در 
حوزه جذب و نگهداشت دانش آموختگان وزارت بهداشت، طرح »جهت« یکی از مهم ترین 
برنامه ها است که در قالب آن، جذب دانش آموختگان به ویژه در مقاطع دکترای تخصصی 

پیگیری می شود.
وی ضمن اشاره به چالش های پیشین در این حوزه گفت: در گذشته، دانش آموختگان 
وزارت بهداشــت در این طرح کمتر مورد حمایت قرار می گرفتنــد، اما با بازنگری های 
انجام شده و همکاری نزدیک وزارت بهداشت، اکنون دو کارگروه تخصصی در حوزه علوم پایه 
پزشکی و پزشکی بالینی فعال هستند که فرآیند جذب را تسهیل کرده و دانش آموختگان را 

خارج از فرآیندهای فراخوان معمول به دانشگاه ها معرفی می کنند.
خدایگان با تأکید بر اولویت بخشی به وزارت بهداشت در برنامه های بنیاد، به انتصاب نرگس 
حسین مردی، عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، به عنوان معاون 
سرآمدان و نخبگان اشاره کرد و ادامه داد: این انتصاب گامی در جهت تقویت ارتباط بنیاد 
با وزارت بهداشت بوده و از این پس حمایت بیشتری از دانشجویان و دانش آموختگان این 

حوزه صورت خواهد گرفت.
وی همچنین به دو طرح شاخص بنیاد، »شهید وزوایی« و »شهید احمدی روشن«، اشاره 
کرد و گفت: این طرح ها به ترتیب در حوزه های شناسایی استعدادهای برتر و حل مسائل 

ملی از طریق ایجاد هسته های مسئله محور فعال هستند.
خدایگان در ادامه با اشاره به اینکه »طرح شهید وزوایی« از ۲۵۰۰ دانشجو حمایت می کند 
و طرح شهید احمدی روشن با ایجاد ۲۴۰ هسته حل مسئله، بیش از ۱۲۰۰ دانشجو را 
درگیر خواهد کرد، گفت: در مجموع، برای این دو طرح حدود ۲۷۰ میلیارد تومان بودجه 

اختصاص یافته است.
خدایگان با تأکید بر بازنگری در طرح های بنیاد، اظهار داشــت: برخی طرح ها بر اساس 
بازخوردهای نخبگان اصلاح شده و برنامه های جدید متناسب با نیازهای امروز جامعه تعریف 
خواهد شد. از این رو از همه نخبگان و استعدادهای برتر دعوت می کنم که نظرات خود را از 
طریق سامانه نظرسنجی بنیاد منعکس کنند تا صدای آن ها شنیده و در تصمیم گیری ها 
لحاظ شود. وی در پایان با تاکید بر اینکه ماهیت نخبگی در اثرگذاری بارز است، گفت: ما 
از نخبگان انتظار داریم که با وجود تمامی چالش ها، همچنان در مســیر اثرگذاری خود 
مصمم باقی بمانند. در بخش دیگری از این نشست، حجت الاسلام سعید کرمی، مسئول 
نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در بنیاد ملی نخبگان، ضمن خیرمقدم به حاضران، بر 

اهمیت تعامل مستقیم نخبگان با مسئولان تأکید کرد.
کرمی با اشاره به دغدغه مقام معظم رهبری در خصوص شنیدن نظرات نخبگان از سوی 
مسئولان، گفت: این جلسات با هدف ایجاد فضایی برای بیان دیدگاه ها و دغدغه های نخبگان 
برگزار می شود. مطمئناً، دیدگاه های مطرح شده در این نشست ها، روند فعالیت های بنیاد 

ملی نخبگان را بهبود خواهد بخشید و منجر به تولید ایده های ارزشمند می شود.
وی افزود: زمانی که استعدادهای درخشان و دانشجویان برتر از ابتدا در جریان مسائل و 
چالش های کشور قرار گیرند، به ویژه در تعامل مستقیم با مسئولان، نقش مؤثری در حل 
این مسائل ایفا خواهند کرد. وی در ادامه افزود: این فرآیند باعث می شود نخبگان از همان 
ابتدای مسیر نخبگی، با چالش ها آشنا شوند و ایده های آن ها به طور مؤثر در راستای رفع 

مشکلات ملی به کار گرفته شود.
کرمی با اشاره به ضرورت ارتباط مستمر نخبگان با مسئولان گفت: این ارتباط، نه تنها موجب 
هم افزایی میان نخبگان و دستگاه های اجرایی می شود، بلکه اعتباری برای حل مسائل ملی 

خواهد بود و زمینه ساز مشارکت مؤثر نخبگان در آینده کشور خواهد شد.

اخبار

وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات در هفتــه ای که 
گذشت درباره تصمیم دولت 
برای توقف فیلترینگ توضیح 
داد طرح دولت برای فیلترینگ 
در شورای سران مطرح و بعد از بحث های جدی متناسب 
با تصمیم رییس جمهور، طرح مذکور به مرکز ملی ارجاع 

شد تا از زوایای مختلف به فضای مجازی نگریسته شود.
به گزارش ایسنا، دومین هفته آذر ماه در حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با خبر تصویب آئین نامه اجرایی ابر 
دولت آغاز شــد. محمد محســن صدر- رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران - توضیح داد که بر اســاس این 
آئین نامه، سازمان فناوری اطلاعات ایران مکلف است تا 
طی یکسال آینده و با مشارکت بخش خصوصی، ابر دولت 
را راه اندازی کند و در بخــش دیگری از آین آیین نامه به 
دســتگاه های اجرایی یک ماه فرصت داده شده تا مراکز 
داده خود را جهت ارزیابی به ســازمان فناوری اطلاعات 
ایران اعلام کنند و در صورتی کــه هر یک از مرکز داده، 
حائز گواهی سطح سه بشوند می توانند به ابر دولت متصل 
شود در غیر این صورت دستگاه اجرایی مدنظر باید به ابر 
دولت منتقل شود. الزام فعال سازی فناوری ۵G بر روی 
گوشــی های تلفن همراه وارداتی از دیگر خبرهایی بود 

اوایل هفته گذشته منتشر شد.
سرپرست معاونت امور رادیویی سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی با اشــاره به عدم پشتیبانی برخی 
برندهای پرفروش و معتبر تلفن همراه از نسل پنجم تلفن 
همراه )۵G( در کشــور گفت که با وجود اینکه قابلیت 
۵G بر روی برخی از گوشی های تلفن همراه فراهم شده 
و هزینه آن نیز از مشــتری دریافت شده اما این فناوری 
از نظر نرم افزاری بر روی گوشی های وارد شده به کشور 
فعال نشده است.  بر همین اساس سازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی همزمان با آغاز راه اندازی نسل پنجم 

تلفن همراه )۵G( در کشور، با تولیدکنندگان برندهای 
شــناخته شــده مذاکرات متعددی انجام داد که آنها 
متعهد شــده اند فناوری ۵G را تا اوایل سال نو میلادی 
 )۲۰۲۵( بر روی گوشــی هایی که وارد ایران می شوند، 

فعال کنند.
این مقام مســئول همچنیــن تأکید کــرد در صورت 
عدم اجــرای تعهدات هر یــک از ایــن برندهای تلفن 
همراه در بازه زمانی اعلام شــده، از واردات و رجیســتر 
 شدن این دســته از گوشــی های تلفن همراه به کشور 

جلوگیری می شود.  
در این هفته همچنین مرکز ملی فضای مجازی از بررسی 
پیش نویس ســند ســاماندهی رمزارزها در کمیسیون 
عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشــور خبر داد. در 
نشست کمیسیون، بخش های مختلف پیش نویس این 
سند با حضور نمایندگان دستگاه های ذیربط، تشکل های 
اقتصادی بخش خصوصی، حقوقدانان و نمایندگان بانک 
مرکزی، بررسی و نظرات و پیشــنهادات آنها دریافت و 
مقرر شد پس از تکمیل بررسی ها، سندی جامع و کامل 
از دیدگاه های فعالان، متولیان و قانون گذاران این حوزه 
تصویب شود. پیش نویس این سند، در صورت تصویب 
نهایی در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی 
و پس از طی مراحل تشریفاتی قانونی، ابلاغ خواهد شد. 
این ســند معماری کلان و چارچوب قانون گذاری برای 
ساماندهی رمزارزها و چگونگی فعالیت فعالان این حوزه 

خواهد بود.   
از دیگر خبرهای مهمی که در این هفته منتشــر شــد 
می توان به اتصال یک میلیون و ۵۰۰ هزار فیبرنوری تا 
یک سال آینده اشاره کرد.  محمد جعفرپور - مدیرعامل 
شــرکت مخابرات ایران در همایــش رونمایی از طرح 
هزار تار )توســعه فیبرنوری( اظهار کرد: ما برنامه های 
تحولی و بزرگی را برای شــرکت مخابرات ایران داریم 
و برنامه هایی کــه مطرح می کنیم، ممکن اســت چند 
 سال طول بکشد اما با شور و انگیزه در مخابرات محقق 

خواهد شد.
وی افزود: یکی از برنامه های مهم که در دستور کار قرار 

دارد، طرح پروژه فیبرنوری اســت که امیدواریم تعداد 
زیادی اتصال را در یک سال آینده باشیم. برنامه ای  که 
در نظر داریم اتصال خالص یک میلیون و ۵۰۰ هزار در 
سطح کشور و برای استان تهران ۵۶۰ هزار اتصال خالص 
اســت و بنا داریم هر جایی از تهران که مشترک تقاضا 
دارد، ســرویس با کیفیت در کمترین زمان ارائه شود. 
اســتان تهران از این نظر مورد توجه اســت که محیط 
پایلوت بزرگ است و می توان تجربیات خود را در کشور 

پیش ببریم.  
البته علی ملک جعفریان - مدیر شرکت مخابرات استان 
تهران - در این همایش از برنامه ریزی برای اتصال هزار 
تار فیبرنــوری در روز طی ۱۶ ماه خبــر داد.   او توضیح 
داد با بررسی سایر کشــورها ظرفیت اتصال هزار تار در 
روز را طی ۱۶ ماه در ۱۰۷ مرکــز مخابرات برنامه ریزی 
کرده ایم که در آینده انجام شود و در این حوزه همه باید 

همکاری کنند.  
با نزدیک شــدن به پایان هفته معاون وزیر ارتباطات و 
رئیس شرکت ارتباطات زیرساخت از اختلال در اینترنت 
خبر داد. وی در این زمینه توضیــح داد که اختلال در 
اینترنت کشور به دلیل قطعی ۴ ترابیت بر ثانیه از ظرفیت 

بین الملل کشــور در خارج از ایران است که در نهایت با 
پیگیری های انجام شده شبکه به حالت عادی برگشت و 

اختلال برطرف شد.
طرح دولت برای فیلترینگ در شورای سران مطرح شد از 
دیگر خبرهایی بود که پایان هفته از سوی وزیر ارتباطات 

اعلان شد.
ستار هاشــمی- وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- در 
حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران با اشاره به 
تصمیم دولت برای توقف فیلترینگ، گفت: طرح دولت 
برای فیلترینگ در شورای سران مطرح و بعد از بحث های 
جدی متناســب با تصمیم رئیس جمهور، طرح مذکور 
به مرکز ملی ارجاع شــد تا از زوایای مختلف به فضای 
مجازی نگریسته شود. فضای مجازی صرفا از زاویه فنی 
قابل بررسی نیست، بلکه موضوعات سیاسی، اجتماعی و 
اقتصادی هم دارد که طی جلساتی در مرکز ملی در حال 
انجام است. این طرح و سایر طرح ها در حال بررسی است.

وی تاکید کرد: اختلافات و تفاوت هایی وجود دارد، اما در 
حال ایجاد همگرایی و تقویت آن در مرکز ملی هستیم. 
ضرورت دارد فیلترینگ رفع شــود البته با همگرایی و 

هم افزایی.  

فیلترینگ با همگرایی و هم افزایی رفع شود 

رمز ارزها در یک قدمی سنددار شدن
News kasbokar@gmail.com

معاون ســازمان تنظیم مقررات ارتباطات از پوشــش 
فیبر نوری برای ۸ میلیــون و ۱۴۰هزار خانوار خبر داد 
و بر برنامه ها برای افزایش سرعت اینترنت و رفع موانع 

اجرایی تا سال ۱۴۰۴ تأکید کرد.
مهدی روحانی نــژاد، معاون راهبردی و توســعه بازار 
سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، در گفتگو 
با مهر، از پوشــش فیبر نوری برای بیش از ۸ میلیون و 
۱۴۰ هزار خانوار در کشور خبر داد و اعلام کرد که این 
خدمات در تمام ۳۱ استان کشور گسترش یافته است. 
برخی از استان ها نیز تقریباً به پوشش کامل فیبر نوری 

دست یافته اند.
وی در ادامــه به برنامه های ســازمان بــرای افزایش 

ســرعت اینترنت و بهره برداری بهینــه از فیبر نوری 
اشــاره کرد و گفت: در حال حاضــر، اپراتورها متعهد 
به ارائه حداقل ســرعت ۱۰۰ مگابایت بــر ثانیه برای 
مشــترکان خود هســتند و برخی اپراتورها تا سرعت 
۱۰۰۰ مگابایــت بر ثانیــه را نیز ارائــه می دهند. این 
امر بــه افزایــش کیفیــت و ســرعت اینترنت کمک 
 خواهد کرد و مــردم به وضوح این تغییــرات را لمس 

خواهند کرد.
روحانی نژاد مطرح کــرد: یکی از چالش ها، مســائل 
اقتصادی و مشــوق های اتصال اســت. اپراتورها برای 
برقراری این اتصــالات انگیزه اقتصــادی دارند اما در 
برخی موارد موانع اجرایی نیــز وجود دارد. برای مثال، 

شهرداری ها و شــرکت توانیر باید همکاری بیشتری 
برای اجرای پروژه های فیبر نوری داشــته باشند، چرا 
که در بسیاری از مواقع، فیبر باید از روی تیرهای چراغ 

برق عبور کند.
وی همچنین به کمبود تجهیزات، مانند مودم ها در بازار 
اشــاره کرد و توضیح داد: وجود تجهیزات یک دغدغه 
جدی در کشور است که وزیر ارتباطات نیز به آن اشاره 
کرد، با توجه به اینکه برای سال بعد حداقل ۲میلیون 
اتصال نیاز داریم و این به معنای حدود ۲میلیون مودم 
است که ما هنوز در کشور نه این مقدار مودم داریم و نه 
وارد کردیم، این یکی از چالش هایی است که سال آینده 

با آن مواجه خواهیم بود.

معاون سازمان تنظیم مقررات همچنین به تعرفه های 
پایین تلفن همراه اشــاره کــرد و گفت: بــا توجه به 
تعرفه پایین تلفــن همراه، ممکن اســت مردم انگیزه 
کمتری برای اســتفاده از فیبر نوری داشــته باشند. 
 این مســئله باید در برنامه ریزی های آینده مورد توجه 

قرار گیرد.
وی افزود: برنامه ریزی ها از حدود ســه مــاه پیش به 
ســمت افزایش اتصال و بهبود خدمات متمرکز شده 
است. این تغییر رویکرد به این معناست که از این پس 
تمامی برنامه ها حول محور اتصال خواهد بود و تلاش 
خواهیم کرد تا به اهداف تعیین شده برای سال ۱۴۰۴ 

دست یابیم.

با کمک اوریگامی DNA، محققان نانوساختارهایی به 
اشکال مختلف ساختند که کاربردهای جالبی در صنعت 
دارد. به گزارش مهر، محققان موسســه نانو دانشــگاه 
سیدنی با توسعه نانوســاختارهای طراحی شده و قابل 
 ،DNA برنامه ریزی سفارشی با اســتفاده از اوریگامی
پیشــرفت قابل توجهی در زمینه رباتیــک مولکولی 
داشــته اند. این رویکرد نوآورانه پتانســیل بالایی در 
طیف وســیعی از کاربردها، از سیستم های دارورسانی 
هدفمند گرفته تا مواد پاســخگو و پردازش ســیگنال 

نوری با انرژی کارآمد اســت. ایــن روش از “اوریگامی 
 ،DNA استفاده می کند، که با تا زدن رشته های ”DNA
بلوک های ســازنده زندگی، برای ایجاد ســاختارهای 
بیولوژیکی جدید و مفید استفاده می کند. به عنوان یک 
اثبات مفهوم، محققان با این راهبرد بیش از ۵۰ شیء 
در مقیاس نانو را ســاختند، از جمله یک نانو دایناسور، 
یک ربات رقصنــده و یک »مینی اســترالیا« که ۱۵۰ 
نانومتر عرض دارد. از این دایناســور نانویی با استفاده 
از میکروسکوپ الکترونی کریو در مرکز میکروسکوپی 

و میکروآنالیز دانشــگاه ســیدنی تصویربرداری شد. 
این دایناســور که فقط ۲۵۰ نانومتر عــرض دارد، به 
عنوان اثبات شــیء در تیم تحقیقات دکتر مین تری 
لو و دکتر شلی ویکهام از موسسه نانو دانشگاه سیدنی 
ایجاد شد. هر چند که این تحقیق بر ایجاد وکسل های 
اوریگامی DNA مدولار متمرکز اســت که می توانند 
در ساختارهای ســه بعدی پیچیده مونتاژ شوند. )یک 
پیکســل دو بعدی اســت، اما یک وکســل به صورت 
سه بعدی مشخص می شود.( این نانوساختارهای قابل 

برنامه ریزی را می توان برای عملکردهای خاص طراحی 
کرد و امکان نمونه سازی سریع پیکربندی های متنوع را 
فراهم می کند.  با استفاده از اوریگامی DNA، محققان 
می توانند این نانوربات ها را طوری طراحی کنند که به 
سیگنال های بیولوژیکی خاص پاسخ دهند و اطمینان 
حاصل کنند که داروها فقط در زمان و مکان مورد نیاز 
آزاد می شوند. این رویکرد هدفمند می تواند اثربخشی 
درمان های ســرطان را افزایش دهــد و در عین حال 

عوارض جانبی را به حداقل برساند.

یکی از شرکت های متخصص در حوزه نانوحباب، برای 
احیای آب های زیرزمینی، فناوری نانوحباب را به عنوان 
راه حلی خلاقانه و موثر پیشنهاد می کند. به گزارش مهر، 
با کمک فناوری نانوحباب این شرکت می توان تصفیه 
آب های زیرزمینی و حذف ناخالصی های آلی آن ها را به 
ســادگی انجام داد. این روش چگونه کار می کند و چرا 

پتانسیل ایجاد تغییرات قابل توجهی را دارد؟
آلودگــی آب هــای زیرزمینــی یــک مســئله مهم 
محیط زیستی در سراسر جهان اســت. اکسیداسیون 
شیمیایی درجا )مستقیم در آب های زیرزمینی( یک 
روش پذیرفته شده برای تصفیه آب های زیرزمینی آلوده 
به مواد آلی است. اکسید کننده هایی مانند پرسولفات، 
پرمنگنات و معرف هایی نظیر فنتون معمولاً در سطح 
جهانی برای این منظور استفاده می شوند، اما هر یک از 

این اکسید کننده ها محدودیت هایی دارند.
واکنش های اکسیداسیون به دلیل عملکرد سریعی که 
دارند، سودمند هســتند، اما با معایب قابل توجهی نیز 
 pH همراه هســتند. به عنوان مثال، واکنش فنتون به
آب بستگی دارد و مقدار زیادی گاز اکسیژن را به سرعت 
آزاد می کند، که می تواند راه های آب در منافذ خاک را 
مسدود کند. پرسولفات در حالی که نسبتاً پایدار است، 
نیاز به فعال ســازی خاصی دارد و متعاقباً مقدار قابل 
توجهی سولفات را در آب های زیرزمینی آزاد می کند 
و باعث آلودگی ثانویه می شود. پرمنگنات برای تصفیه 

حلال های آلی کلردار بسیار موثر اســت اما پتانسیل 
اکسیداسیون پایینی دارد و دامنه اثربخشی آن را محدود 
می کند. نمی توانــد آلاینده هایی مانند ســوخت ها را 
اکسید کند؛ برای شکستن پیوندهای کربن-هیدروژن 

به پتانسیل اکسیداسیون بالاتری نیاز دارند.
ازن به دلیل خواص اکسید کننده قوی به طور گسترده 
برای تصفیه آب استفاده می شود. با این حال، اثربخشی 
آن در تصفیه آب هــای زیرزمینی بــه دلیل حلالیت 
نســبتا کم )چند قســمت در میلیون( و تجزیه سریع 
در فاز آبی محدود می شــود. تلاش برای اســتفاده از 
مواد شــیمیایی برای طولانی کــردن فعالیت ازن در 
آب نتایج رضایت بخشــی به همراه نداشته است. این 
شرکت از سیستم های پیشرفته خود برای اعمال ازن 
در نانوحباب ها برای کاربردهــای مختلف تصفیه آب 

استفاده می کند.
ازن برای حذف باقــی مانده های دارو در تاسیســات 
آب آشــامیدنی و بــرای رفــع ســموم در آب هــای 
سطحی استفاده می شــود. همچنین به دلیل قابلیت 
اکسیداســیون قوی، نقش مهمی در تصفیه فاضلاب 
دارد. در ســال های اخیر، روش های مبتنی بر ازن در 
محیط های زیرســطحی توجه قابل توجهی را به خود 
جلب کرده اســت. نانوحباب های ازن، بــا اندازه های 
مختلــف از ده ها تا چند صــد نانومتر و تعــداد صدها 
میلیون در سانتی متر مکعب آب، به دلیل سطح بسیار 

زیادشان، تبادل سریع جرم با آب را تسهیل می کنند. 
این نانوحباب ها می توانند برای مدت طولانی )هفته ها 
تا ماه ها( در آب باقی بمانند. قطر کوچک آن ها منجر به 
فشار داخلی بالا می شود و به طور قابل توجهی حلالیت 
گاز در آب را افزایش می دهد. نانوحباب ها به دلیل قطر 
کوچکشان به ســطح بالای آب نمی آیند و در زیر آب 
می مانند و با جریان آب حرکت می کننــد. اندازه و بار 
منفی آن ها به نانوحباب  اجازه می دهد تا از طریق منافذ 

با مقیاس میکرونی بدون گیر کردن حرکت کنند.
در آزمایشی در سال ۲۰۱۸، ترکیب نانوحباب های ازن با 
پراکسید هیدروژن )پرزون( غلظت TCE در آب را از ۱۰۰ 
ppm به کمتر از ppm ۱ در کمتر از ده دقیقه کاهش 
داد. سرعت تجزیه TCE با استفاده از این ترکیب سه برابر 
موثرتر از استفاده از نانوحباب های ازن به تنهایی بود. در 
آزمایش میدانی بعدی توســط همین محققان، نتایج 

مشابهی حتی در فاصله ۵ متری از چاه به دست آمد.
این روش با اکسیداســیون آب های زیرزمینی، غلظت 
TCE را به میزان قابل توجهی کاهش داد. همین روش 
در محل آلوده به روغن هیدرولیک آزمایش شــد و با 
موفقیت غلظت روغن هیدرولیک در آب های زیرزمینی 

را تا ۹۵٪ کاهش داد.
این شــرکت اخیراً چندین آزمایش را با اســتفاده از 
نانوحباب هــای ازن برای تصفیه آب هــای زیرزمینی 
آغاز کرده اســت. آن ها آهن و منگنز را با اکسید کردن 

با ازن و سپس فیلتر کردن ذرات اکسید شده نامحلول، 
با موفقیت از آب های زیرزمینی آلــوده حذف کردند. 
در حال حاضر، این شــرکت در حال شروع آزمایشی با 
استفاده از نانوحباب های ازن برای تصفیه آلاینده های 
سوخت جذب شده در خاک در پمپ بنزینی هستند که 

سال ها از آلودگی رنج می برد.
در مواقعی کــه نیاز به بهبود کیفیت فاضلاب، پســاب، 
آب های زیرزمینی، آب کشــاورزی و غیره باشد، یکی از 
راه های پذیرفته شده ضدعفونی با اشعه ماوراء بنفش است. 
نانوحباب های ازن نســبت به روش معمولی UV مزیت 
هزینه و فایده قابل توجهی دارند. نانوحباب ها به دلیل اندازه 
ریزشان بسیار کارآمد هستند که آن ها را بدون بالا آمدن 
و خروج در آب حفظ می کند و در نتیجه موجب کارایی 
 UV کامل حباب و محتویات آن حفظ می شود. فناوری
متکی بر نفوذ پرتوهای نور به داخل آب است و در مورد آب 
کدر، کارایی روش کم می شود. در مقابل، فرآیند تصفیه آب 
با نانوحباب های ازن در آب های کدر نیز مؤثر است، جایی 
که غلظت نسبتاً بالایی از مواد جامد یا عواملی که انتقال 

نور را مختل می کنند، وجود دارد.
ازن به دلیل خواص اکســید کننده قوی، کاربردهای 
متعددی در تصفیــه آلاینده ها دارد. این شــرکت از 
نانوحباب ها برای احیای آب های زیرزمینی اســتفاده 
می کند و ابزاری نوآورانه و مؤثــر برای تصفیه آب های 

زیرزمینی ارائه می کند.

تعرفه پایین اینترنت همراه و کمبود مودم سد راه اتصال فیبرنوری

دایناسور نانویی ساخته شد

»نانوحباب ازن« برای احیای آب های زیرزمینی قابل استفاده است
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اصناف

بازار لوســتر و روشــنايي بــازاري 
بســيار متنوع اســت چراكه فقط در 
اســتان تهران بيش از ۳۰۰ سازنده 
لوســتر وجود دارد كه هر يك از آنان 
نيز حداقــل ۱۰ مدل لوســتر توليد 
مي كنند. علاوه بر اين، تعداد بسيار زيادي از توليدكنندگان و 
فروشندگان لوستر در بازار اين كالا به فعاليت مشغول هستند 
كه هيچ گونه مجوزي نداشــته و حتي زير نظــارت اتحاديه و 
نهادهاي مربوطه ديگر نيســتند. در تهران بازار شوش مركز 
اصلي خريدوفروش لوستر است. اين بازار در زمان كوتاهي به 

قطب بزرگ تجاري تبديل شد. 

بازار شوش، قطب تجاري بزرگ
احمد رحماني، رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
لوســتر، بلور و چيني در گفت وگو با »كسب وكار« در اين باره 
گفت: بازار شــوش در زمان كوتاهي به قطــب بزرگ تجاري 
تبديل شــد و ما با مسائل پيش بيني نشــده اي مواجه شديم. 
مشكلاتي مثل سدمعبر و دستفروشان و... وجود داشت. حدود 
دو سال طول كشيد تا به ساماندهي كنوني رسيد. ساماندهي 
كه در شوش انجام شد براي ارتقاي حيثيت و وجاهت كسبه 
داراي اهميت اســت. در حال حاضر بازار شوش قطب تجاري 
بزرگي شده اســت. اين بازار داراي آبرو و امنيتي است كه با 
تلاش و پيگيري هاي بسيار به دســت آمده است. وي افزود: 
تعزيرات با كمك شهرداري پس از رفع سدمعبر فضاي امني 
را براي مشتريان و خريداران به وجود آوردند. البته ساماندهي 
بازار شوش تنها شامل ســاماندهي بساط گسترها نبود بلكه 
ساماندهي چهارچرخ ها و چرخ هاي دستي هم در دستور كار 

شهرداري ناحيه قرار گرفت. 
ضمن يكسان سازي چرخ ها، افرادي با لباس هاي يكدست براي 
حمل بار استخدام شده اند كه همه پلاكدار هستند و به زودي 
طرح قيمت گذاري حمل بار هم انجام خواهد شــد.  مقررات 
ساعات عبور چهارچرخ ها در گشتگاه تدوين شده است و غير 
از ساعت هاي مقرر، ورود چهارچرخ ها مطلقا ممنوع مي باشد و 
تنها كساني كه داراي دوچرخه حمل بار هستند، مي توانند در 
پياده روها حركت كنند. مشتريان براي ايجاد امنيت اموال خود 
بهتر است از چرخ هاي صورتي پلاكدار استفاده كنند. رئيس 
اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و چيني 

گفت: در سال هاي اخير رشــد و توسعه كمي و كيفي صنعت 
هنر لوستر توليدي كشور موجب توسعه صادرات اين صنعت 
به كشورهاي مختلف جهان شده است. صنعت لوستر كشور 
آينده درخشــاني دارد. اگر دولتمردان از اين صنعت حمايت 
كنند و به توليد اهميت دهند، مسلما ارزآوري بسياري براي 

كشور خواهد داشت. 

رقابت صنعت لوسترسازي با اروپا
رحماني اظهار داشت: صنعت لوسترســازي ايران كه داراي 
سابقه طولاني است، در سال هاي اخير از رشد و توسعه مناسبي 
برخوردار بوده و در حال حاضر با لوسترهاي توليدي كشورهاي 
ايتاليا، اسپانيا و چك قابل مقايسه و رقابت است.  وي با بيان 
اينكه در حال حاضر بيش از ۸۰ درصد لوستر كشور در داخل 
توليد مي شود، گفت: صنعت لوســتر ايران در حال تخصصي 
شدن و پيشــرفت اســت و كاركنان اين صنف نيز با عشق و 
علاقه اي وصف ناشــدني اين صنعت را به جلو پيش مي برند 
بنابراين ما قادريم كه با كشورهايي مانند چك و ايتاليا رقابت 
كنيم.  رحماني افزود: در حال حاضر 4۰۰ كارخانه توليد كننده 
لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني در كشور فعال هستند 
كه حدود 4۰ هزار نفر به صورت مســتقيم در آن ها شــاغل 
هستند و بيش از يك صد هزار نفر هم به صورت غيرمستقيم در 
اين صنعت اشتغال دارند. وي تصريح كرد: حدود 7۰ درصد از 
مواد اوليه توليد لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني كشور از 
داخل تامين مي شود و توليدات داخلي هم پاسخگوي بيش از 

۸۰ درصد از نياز داخل هستند. 

صادرات لوستر با بسته بندي هاي شيك
رحماني با بيان اينكه ما از لحاظ بســته بندي كالاها ضعيف 
هســتيم، خواســتار صادرات انواع لوســتر با جديدتركردن 

بسته بندي هاي شيك و باكيفيت شد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و 
چيني همچنين گفت: بســياري از كشــورها سعي مي كنند 
كه بازارهاي كشــورهاي ديگــر را قبضه كننــد و براي اين 
كار قيمت ها را مي شــكنند تــا كالاهــاي ارزان را وارد بازار 
كشــورهاي هدف كننــد و بــا ايــن كار اولا كارخانه هاي 
 داخلي را از پا درمي آورند و ثانيا كالاهاي خــود را در بازار ها 

نشان می دهند. 

هزينه هاي توليد در ايران بالاست
وي درباره قيمت بــالاي كالاهاي داخلــي مي گويد: درواقع 
كالاهاي داخلي گران نيستند، بلكه هزينه هاي توليد در ايران 
بالاست و تا يك كالا به مرحله فروش برسد، مراحل طولاني و 

هزينه بري را طي مي كند. 
اين در حاليســت كه در ضمن بايد تجهيزات مدرن وارد اين 
صنعت شود. در ايران تكنولوژي مناسبي براي اين كار نداريم. 
دستگاه هاي موجود به دليل فرســوده و قديمي بودن بعد از 
2۰۰ هزار قطعه توليد، بايد بازبيني شوند كه وقفه اي طولاني 

در فرآيند توليد ايجاد مي كنــد. ورود تجهيزات مدرن به اين 
صنعت يك الزام اساسي است زيرا بازاري با مشترياني به تعداد 

خانواده هاي ايراني دارد. 
به گزارش »كسب وكار« آمارها نشــان مي دهد در ميانه دهه 
هشتاد شمسي صادرات لوســتر از ايران بـــه رقمي معادل 
۱۳ ميليون دلار هم رســيد. براســاس آمارها تــراز تجاري 
كشـــور بين سال هاي ۸5 تا 9۱ بالغ بـــر ۸/۸ميليـون دلار 
واردات انـواع لوستر بـــه كشور صورت گرفته است و درواقع 
توليدكنندگان ايراني در بين اين سال ها تقريبا 9۰ درصـــد 

از ســـهم بازار لوستر كشور را تامين كرده اند اما ايـــن روند 
با رشد شــديد واردات كالاهاي چيني تهديد شـــده است. 
در ســال 9۱ حجـــم واردات 5/4 ميليـــون دلاري لوستر 
بـه ايـران درآمـد 4ميليـون دلاري بـــراي توليدكنندگان 
چيني به همراه داشته است و در نگاه اول بـــا توجه بـــه آن 
چه كه از آن ســهم بازار گفته مي شــود نبايد مشكل جدي 
براي بازار لوسترســازان ايراني باشــد ولي ظاهــرا اين تنها 
 يك سوي مساله اســت و واقعيت پنهان ديگري در پس اين 

آمارها وجود دارد. 

رئيسسابقاتحاديهتوليدكنندگانوفروشندگانلوستر،بلوروچينيدرگفتوگوبا»كسبوكار«:

هشتاد  درصد لوستر كشور توليد داخل است

دســت زير چانه زده اند و نشسته  اند. 
باوجود هياهــوي بــازار و جمعيت 
به هم فشــرده بــازار اما دخــل اين 
جماعت آن طور كــه خود مي گويند، 
پر نمي شــود.  درحالي كه 2 هفته به 
پايان ســال 9۳ مانده، انتظار مي رفت بازار كالاهاي اساسي و 
خريد شب عيد رونق خاصي داشته باشد اما انگار قدرت خريد 
كارگران و كارمندان و اقشار متوسط و ضعيف جامعه آب رفته 
است.  بازار فرش فروشان، بازار لوازم خانگي، آجيل و خشكبار 
و خواربارفروشــان اين روزها سكه نيســت و مي گويند بازار 
كساد است. قيمت ها هم نسبت به يك ماه اخير تفاوتي نكرده 
و اغلب كســبه مي گويند: اصلا تمايلي به افزايش قيمت  كالا 
نداريم، چون همين گونه هم مردم قدرت خريدشــان كاهش 

يافته است. 

كاهش قدرت خريد مردم در روزهاي پاياني سال
گراني ميوه در مغازه ها ســبب شــده تا بازار وانت بارهايي كه 
ميوه مي فروشــند، بهتر باشــد. آن ها به كوچه ها و خيابان ها 
مي روند و مردم را به خريد ترغيب مي كنند. اگرچه چند روزي 
است كه كمتر از آن ها خبري است و به دليل گراني ميوه، گويا 
آن ها هم دست به كار شده اند تا ميوه هاي خريداري شده خود 
را دســته بندي كرده و مرغوب هايش را براي بازار شــب عيد 

بفروشند. 
در عين حال، مردم هم از بازار اين روزهاي ميوه شكايت دارند 
و معتقدند كه قيمت بســيار بالا رفته و از سوي ديگر، كيفيت 
هم پايين آمده اســت. آن ها از دولتمردان انتظار دارند تا اگر 
هم شده توزيع پيش از موعد ميوه را در دستور كار قرار دهند 
تا بلكه حساب و كتاب دلالان بر هم خورد و قيمت ها در بازار 

بشكند. 
اما به هرحال، قدرت خريد مردم در اين روزها به شدت كاهش 
يافته و زمينه براي كم رونق شدن بازار ميوه فراهم شده، البته 
استقبال از خريد ميوه در ميادين ميوه و تره بار سطح شهر بالاتر 
رفته و به همين دليل، جمعيت زيادي در اين ميادين به چشم 
مي خورند، اگرچه به تبع بازار و ميــدان اصلي ميوه و تره بار، 
بازهم قيمت در ميادين ميوه و تره بار شهرداري اندكي افزايش 
يافته است اما به هرحال براي مردم قابل تحمل تر از مغازه هايي 

است كه ميوه را به هر نرخي عرضه مي كنند. 

خبري از بازار داغ شب عيد نيست
وحيدي يكي از فرش فروشــان بازار مولوي از كســادي بازار 
مي گويد و اينكه فروش به اندازه اي اســت كــه بتوان حقوق 
كارگر و هزينه بالا بردن كركره مغازه را داد و خبري از بازار داغ 

شب عيد نيست. 
وي مي افزايد: باوجود آنكه شــركت ها قيمت فرش ماشيني 
را افزايش نداده و قيمت ها مربوط به سال گذشته است اما از 
هر 2۰ مشتري كه قيمت مي گيرد، يكي خريدار است و شايد 
به راحتي بتوان گفت، قدرت خريد نســبت به شب عيد سال 

گذشــته ۳۰ درصد كاهش يافته اســت. اين حرفي است كه 
در گزارش ها اغلب فروشندگان اين صنف  آن را تاييد كردند. 

بازار لوازم خانگي هم از ركود حاكم بر بازار بي نصيب نيســت 
و فروشــندگان مي گويند: براي آنكــه بتوانيم جنس هايمان 
را بفروشيم، به ســود زير نرخ مصوب اتحاديه قانع شده ايم تا 
بتوانيم روزي چند قلم كالا بفروشيم.  »محمد- ط« كه جزو 
فروشندگان باسابقه صنف لوازم خانگي است، مي گويد: شايد 
به تعبيري ما فقط براي اداره ماليــات و بيمه كار مي كنيم و 
بخش زيادي از سود ما صرف دستمزد كارگر، اجاره بها، ماليات 

و بيمه مي شود. 
اما اين مســاله محدود به فرش و لوازم خانگي نيست و صنف 
خواربارفروشان و خشكبار نيز از اين مساله بي بهره نمانده اند. 
قيمت هاي بازار خشكبار كه زماني يك رقمي بود، اكنون در هر 
كيلو بين ۳۰ تا 5۰ هزار تومان برچسب خورده و هزينه آجيل 
شب عيد يك خانواده حداقل ۱5۰ هزار تومان تمام مي شود. 

جالب اينجاست كه قيمت هاي بازار تهران در چهارراه مولوي 
با مغازه هاي سطح شهر تفاوت معناداري دارد. به عنوان مثال 
هر كيلو پسته درجه يك در بازار تهران از 42 تا 47 هزار تومان 

به فروش مي رسد كه در سطح شــهر تهران از 55 تا 65 هزار 
قيمت خورده است. 

يكي از خشكبارفروشــان مي گويد: قدرت خانواده ها بســيار 
كاهش يافته و گاهي نمي دانيم با ۳۰ هــزار تومان چه مقدار 
آجيل روي ترازو بكشــيم و تحويل مردم بدهيم و هر ســال 

دريغ از پارسال!
افزايش قيمت گوشت يكي ديگر از مواردي است كه در بازار با 
هر خريداري كه صحبت مي كني از آن گله دارد. صف طولاني 
جلوي يكي از قصابي هاي بازار مولوي كه گوشت را زير قيمت 
مغازه هاي ديگر مي فروشــد، تشكيل شــده و آدم را ياد صف 

گوشت كوپني دهه 6۰ مي اندازد. 
مردم سه ساعت در انتظار گوشــت تازه اي هستند كه شايد 
تفاوت قيمــت آن در هر كيلو دو تا ســه هزار تومان باشــد. 
پيرمردي 7۰ ســاله درباره قيمت كالاهاي اساســي ازجمله 
گوشــت مي گويد: قيمت ها به حدي افزايش داشــته كه بايد 
سه ساعت و نيم منتظر بمانيم تا شــايد گوشت تازه با قيمت 
هر كيلو 2۸ هزار تومان بخريم. وي بــا انتقاد از قيمت بالاي 
محصولات دامي مانند گوشت و مرغ به اين نكته اشاره مي كند 

كه در سال هاي اخير گوشــت و مرغ از ســفره خانواده هاي 
كارگري حذف شده است. 

گوشت مرغ كيلويي 7600 تومان
قيمت مرغ هم اگرچه اين روزها كمي ارزان  تر شده و به كيلويي 
76۰۰ تومان رسيده اســت اما قيمت آن تا 7 هزار توماني كه 
مســئولان وزارت صنعت وعده آن را داده بودند، هنوز فاصله 

دارد و تهيه آن براي قشر ضعيف جامعه مشكل است.
برنج، روغن و حبوبات نيز تغيير قيمت نداشته و رونق در اين 
بخش كمي بيشتر از صنف هاي ديگر است اما كسبه اين صنف 
هم دل خوشي از برگزاري نمايشگاه هاي ويژه نوروز ندارند و 
مي گويند همان 4 مشتري شب عيد را هم با اين نمايشگاه ها 

از دست داده ايم. 
به گزارش فارس، محمدي، فروشنده روغن و خواربار مي گويد: 
مي شد اين تخفيف ها را از طريق صنف خودمان به مردم ارائه 
كنيم و كالاي درجه يك هم به دست مردم مي رسيد. نه آنكه 
عده اي منفعت طلب با لابي غرفه هاي نمايشــگاه هاي فصلي 

را اجاره كرده و كالاي درجه دو و سه به دست مردم بدهند. 

وي اضافه مي كند: من فروشنده طي ســال خاك مغازه را به 
اميد شــب عيد مي خورم و  آخر هم مشتري هايمان با اينگونه 

برنامه از دست مي رود. 
برچسب قيمت ها در بازار نشان مي دهد كه هر كيلو برنج ايراني 
به قيمت بين 5۰۰۰ تا 7۸۰۰ تومان به فروش مي رسد و برنج 
هندي هم با كاهش قيمت مواجه شده است كه شايد يك دليل 
آن واردات مازاد بر مصرف بوده است، تا جايي كه هر كيسه ۱۰ 
كيلويي درجه  يك هندي 45 هزار تومان و ارقام پايين تر تا ۳5 

هزار تومان هم به فروش مي رسد. 
واقعا هيچ كمبودي از نظر برنج، روغن، حبوبات، گوشت و مرغ، 
قند و شكر به عنوان كالاي اساسي در بازار به چشم نمي خورد. 
در بازار قيمت حلب روغن 5 كيلويي 2۱ هزار و 4۰۰تومان و 

روغن مايع 74۰۰ تومان است. 
همچنين هــر كيلو لوبيا قرمــز 5 هزار تــا 55۰۰ تومان، هر 
كيلو عدس 5 تا 6 هزار تومان، لپه كيلويــي 45۰۰تا 5 هزار 
تومان و هر كيلــو نخود ۳ هــزار تومان،  لوبيا چشــم بلبلي 
 6 هــزار تومــان و لوبيا چيتــي 55۰۰ تــا 6 هــزار تومان 

به فروش مي رسد. 

كاهشقدرتخريدمردمدرشبعيد

اصناف به سود كم قانع شدند
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کشاورزي

با نزديك شدن به روزهاي پايان سال 
قيمت برخي كالاهاي مورد نياز مردم، 
ازجمله مواد پروتئيني و گوشتي، سير 
صعودي به خود گرفته و اين وضع گله 
و شكايت مردم را در پي داشته است. از 
نابساماني بازار مرغ در يك ماهه اخير كه بگذريم، بازار گوشت 
هم اين روزها حال و هواي چندان مناسبي ندارد و در به روي 

پاشنه منافع دامداران و مصرف كنندگان نمي چرخد. 
هر كيلو گوشت گوســفندي كه اوايل اسفندماه به قيمت 27 
هزارتومان به دست مصرف كننده مي رسيد، اكنون به 33/32 
و حتي 35 هزارتومان رسيده و گوشــت گاو هم كه 24 هزار 
تومان بود، حالا به كمتر از كيلويي 29 هــزار تومان رضايت 
نمي دهد! حتي گوشــت منجمد گاو هم كه واردات و عرضه 
آن از كانال دولت انجام مي شــود، از كيلويي 19 هزار تومان 
به 26هزار تومان جهش كرده است. افزايش قيمت گوشت در 
حالي رخ مي دهد كه دامداران مي گويند قيمت لاشه اي كه از 
آن ها خريداري مي شود- چه گوسفندي و چه گاوي – در چند 
ماه اخير و حتي از ابتداي ســال افزايشي نداشته كه هيچ، در 

برخي ماه ها كاهش هم داشته است. 
مســئولان وزارت جهاد كشــاورزي شــرايط توليد گوشت 
قرمز را با ثبــات ارزيابي مي كنند و گراني را به شــرايط بازار 
حواله مي دهند اما چه نهادي مســئول نظارت بر بازار است؟ 
آيا بازرسان سازمان حمايت، بازرســان اتحاديه هاي صنفي 
يا هر نهاد ديگــري كه بايد بر بــازار نظارت كننــد و منافع 
مصرف كنندگان را مورد حمايت قــرار دهند، وظايف خود را 

به درستي انجام مي دهند؟

افزايش تقاضا و كاهش ذخاير، علت گراني گوشت 
است

رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي توپ افزايش قيمت گوشت 
را به زمين افزايش تقاضا مي اندازد و به »كسب وكار« مي گويد: 
با توجه به اينكه در روزهاي پاياني سال 93 قرار داريم، دام هايي 
كه در اين ســال پرورش يافته بودند، به تدريج به بازار عرضه 
شده اند و اكنون اين دام ها رو به اتمام هستند. از طرفي تقاضا 
براي گوشت در ايام پايان سال بالا مي رود و نهايتا قيمت سير 
صعودي مي گيرد. به گفته علي اصغر ملكي تنها عرضه بيشتر 
مي تواند قيمت را پايين بياورد كه با توجه به كاهش ذخاير اين 

امكان وجود ندارد. ملكي پيش بيني مي كند قيمت گوشت تا 
ارديبهشت ماه كه عرضه هاي بعدي به بازار وارد شود و تقاضا 

هم دوباره به روال قبل برگردد در محدوده فعلي باقي بماند. 

سود 50 درصدي دلالان گوشت ظرف 48ساعت
سعيد سلطاني سروستاني، رئيس اتحاديه سراسري دامداران 
معتقد اســت دام – هم گاو و هم گوســفند- به اندازه كافي 
در كشــور وجود دارد و هيچ كمبودي در اين زمينه نيســت. 
سلطاني سروستاني به »كسب وكار« مي گويد: دست اندركاران 
دامپروري مي دانند كه حتي در اين ايام كه پايان سال است و 
گوشت هم گران شده بازهم دام ها روي دست دامداران كشور 
مانده است و به قيمت مناسب از آنان خريداري نمي شود. وي 
با بيان اينكه دلالان در مناسبت ها شرايط را به گونه اي جلوه 
مي دهند كه كمبود گوشــت وجود دارد، گفت: قيمت خريد 
گوشت قرمز از دامداران از ابتداي سال  تاكنون تغيير چنداني 
نكرده و حتي در برخي موارد كاهش نيز داشته است. دامدار 
براي پرورش دام ســبك بيش از 4ماه و براي پرورش گوساله 
يك ســال وقت صرف مي كند و با اين حال به 1۰ درصد سود 
قانع است درحالي كه كل اتفاقاتي كه براي دام در طول مدتي 
كه از دامدار گرفته و به دست مصرف كننده رسانده مي شود، 
مي تواند در طول 4۸ ساعت انجام شود و برخي افراد ظرف اين 

4۸ ساعت حدود 5۰ درصد سود مي كنند. 

تغييرات قيمت طبيعي است
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: شرايط توليد گوشت قرمز 
باثبات، عرضه به اندازه كافي و تغييرات ايجاد شــده مربوط به 
حلقه هاي واسط و شرايط بازار است. حســن ركني ضمن رد 
مباحث مطرح شده مبني بر اينكه كمبود دام سبب گراني قيمت 
گوشت قرمز در بازار شده اســت، اظهار داشت: جمعيت دامي 
كشور بسيار زياد اســت و ما دام هاي پرواري زيادي نيز آماده 
عرضه به بازار داريم. وي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه بيش 
از 9۰ درصد نياز كشور به گوشت از طريق توليد داخلي و بخش 
اندكي از طريق واردات انجام مي شود، افزود: واردات نيز به اندازه 
كافي پيش بيني شده است، ضمن اينكه در بازار داخلي ما با مازاد 
توليد هم در دام سبك و هم در دام سنگين مواجه هستيم و هيچ 
مشكلي در زمينه عرضه گوشت قرمز وجود ندارد. معاون وزير 
جهاد كشاورزي درباره علل افزايش قيمت گوشت قرمز در بازار 

اضافه كرد: طبيعتا روند عرضه و تقاضا در طول سال تغييراتي 
دارد و هميشه يكسان نيســت، معمولا در روزهاي پاياني سال 
تقاضا در بازار مصرف بالا مي رود و همين موضوع ســبب ايجاد 

تغييرات قيمتي مي شود كه اين امري طبيعي است. 

مردم خواستار نظارت بر قيمت ها هستند
در مقابــل مديرعامل اتحاديه سراســري دامــداران بر اين 

باور اســت كه افزايش قيمــت كالاها و ازجمله گوشــت در 
مناسبت هاي مختلف از جمله ايام نوروز روال درستي نيست 
و در همه جاي دنيــا، زماني كه تقاضا بالا مــي رود، قيمت ها 
كاهش مي يابد و اين امري منطقي است، چراكه وقتي حجم 
معامله افزايش مي يابد، ســود بيشــتري حاصل مي شــود. 
مردمي هم كه بايد گوشت شب عيدشان را با قيمت هايي كه 
فقط دلالان را خوشــحال مي كند، بخرند از اين وضع ناراضي 

 هســتند و مي خواهند قيمت ها توســط نهادهــاي نظارتي 
كنترل شود. 

براي تكميل اين گزارش به چند قصابــي مراجعه كرديم و از 
آن ها پرسيديم آيا بازرسان ســازمان حمايت يا اتحاديه هاي 
صنفي بــر قيمت هاي آن هــا نظارتي مي كننــد؟ همه آن ها 
 جواب دادنــد قيمت هــاي آن ها مرتبا توســط بازرســان 

كنترل مي شود.

 قيمت گوشت مردم را گله مند كرد

سودگرانيگوشتدرجيبدلالها

زدودن رنــج فقــر و محروميــت از چهره 
افــراد مســتحق و خصوصــا اطفالي كه 
فرشــته هاي خداوند روي زمين هستند از 
والاترين، الهي ترين و انســاني ترين كارها 
به شــمار مي رود و با وجود اقدامات دولت و 
همراهي خيرين در ازبين بــردن محروميت ها، باز هم تلاش در جهت 
توســعه كمي و كيفي موسســات خيريه امري كاملا ضروري است. 
در هيچ كشــوري دولت ها به تنهايي نمي توانند مشــكلات ناشي از 
فقر و محروميت را مرتفع كنند و بر اين اســاس موسسات خيريه مرم 
نهاد كه به درستي مديريت و هدايت شــوند، مي توانند بازوي توانايي 
براي دولت و يار غمخوار و توانمندي براي اقشــار آسيب پذير باشند. 
موسســه خيريه نيك گامان جمشــيد از جمله موسســات خوشنام 
خيريه اســت كه در برنامه ها و فعاليت هــاي خيرخواهانه، افق هاي 
جديدي را مدنظر قرار داده و موفقيت هاي مثال زدني به دســت آورده 
 اســت. گفت وگوي ما را با اشــكان تقي پور، مدير اجرايي اين موسسه 

در ادامه مي خوانيد: 

آقاي تقي پور موسســه خيريه نيك گامان جمشيد 
چگونه متولد شد؟

 فكــر اوليــه تشــكيل ايــن موسســه بــه ســال 1377 
باز مي گردد كه يكي از اقوام اينجانب از خارج كشور به ايران آمده 
بود و تصميم داشــت كودكي را به فرزندخواندگي قبول كند. 
وقتي مراحل اين كار كه بســيار هم سخت و توام با حساسيت 
ويژه مسئولان بهزيستي و قوه محترم قضائيه است، طي شد، آن 
فرد پرسيد اگر من كمك هاي خيريه ايرانيان خارج از كشور را 
داوطلبانه سازماندهي كنم، شما هدايت اين كمك ها را به مسير 
درست به عهده خواهي گرفت ؟ من به عنوان وظيفه انساني و 
كاري كه قلبم با آن همراهي مي كرد قبول مســئوليت كردم و 
طي سال هايي كه گذشت اين مسئوليت به كار اصلي من تبديل 
شد. به تدريج ايرانيان نيكوكار داخل كشور هم به اين كمپين 
نيكوكاري پيوستند و كارهاي خيريه ما ادامه پيدا كرد. در تاريخ 
۸/۸/ 13۸۸ همزمــان با ولادت امام رضا)ع( موسســه خيريه 
نيك گامان جمشيد با اهدافي متعالي از جمله گسترش فرهنگ 
خيرخواهي، حمايت از اقشار آسيب پذير و در معرض آسيب و 
توانمندسازي اين اقشار به ويژه كودكاني كه از فقر و محروميت 
 و آســيب هاي اجتماعي رنج مي برند، با تكيه ويژه بر آموزش، 

رسما متولد شد. 

تفاوت موسســه خيريه نيك گامان جمشيد با ديگر 
خيريه ها چيست؟

از نظر ما اغلب قريب به اتفاق موسسات خيريه درحال تلاش براي 
ساختن جامعه اي بهتر و سالم تر هســتند و اگر قائل به تفاوتي در 
عملكرد و اهداف موسســه خيريه نيك گامان جمشيد هستيم، به 
معني نفي تلاش هاي ساير عزيزاني كه در اين عرصه خدمت رساني 
مي كنند، نيست. با اين مقدمه، باور ما در موسسه نيك گامان جمشيد 

اين است كه امور خيريه بايد از كمك به اقشار ضعيف و آسيب پذير آغاز 
شود اما در اين سطح باقي نماند و در مرحله بعد ذهن ها و همت هاي 
نيكو به عرصه هاي فراتر قدم بگذارد و به مسائل زيربنايي تر بپردازد تا 
آسيب هاي اجتماعي و فقر از ريشه مداوا شود، اين بزرگ ترين تفاوت 
ما با ساير موسسسات خيريه اســت. براي مثال ما علاوه بر كمك به 
فقرا و محرومان جامعه تمركز خود را بر آموزش كودكان محروم از 
طريق ساخت مدرسه در مناطقي كه از نظر برخورداري از خدمات و 
امكانات با وضعيت مطلوب فاصله زيادي دارند، قرار داده ايم يا نمونه 
ديگر اقدامات ما ساخت و تجهيز مراكز آموزش هاي حرفه اي براي 
افراد و كودكان معلول بوده است و اين عزيزان اكنون بعد از فراگرفتن 
حرفه هاي هنري و درآمدزا همچــون نجاري هنري )منبت كاري و 

مشبك( و برگزاري نمايشگاه و كســب درآمد از حرفه خود، اكنون 
خودشــان به آموزش افراد معلول و حتي سالم پرداخته اند. ساخت 
و تجهيز مراكز شــيرخوارگاهي و نگهداري كودكان بي سرپرست و 
بدسرپرست تحت نظارت سازمان بهزيستي و راه اندازي سايت هاي 
آموزش كامپيوتر و زبان و... در اين مراكز علاوه بر مدرسه ســازي و 
پشتيباني مالي آموزشي در استان هاي محروم و آسيب ديده از اين 
جمله اند. گستره فعاليت هاي موسســه هم اكنون با كمك خيران 
به استان هاي تهران )تهران و شهر ري(، كرمان، آذربايجان شرقي، 
كردستان، بوشهر، مازندران، ايلام و البرز و اخيرا سيستان و بلوچستان 
توسعه يافته است. به اين ترتيب فعاليت هاي خيرخواهانه موسسه 
ما پرداختن به ريشه ها و توانمندسازي اقشار هدف را كاري اساسي 

و به اندازه زدودن ظواهر نامطلوب محروميت از اجتماع، پر اهميت 
قلمداد مي كند. اين مهم، با ساختن فرهنگســرا در شهر زلزله زده 
شُنبه استان بوشــهر براي انجام اهداف فرهنگي و آموزشي وزارت 
 فرهنگ و ارشاد اسلامي در منطقه با مشورت موسسه، پس از زلزله، 

ادامه يافته است. 

به نظر شــما چگونه مي توان كمك و ياري ايرانيان را به 
سازمان هاي مردم نهاد مانند خيريه ها بيشتر جلب كرد؟

گام اول موفقيــت كار هر موسســه مردم نهادي بــر اطمينان 
خيران يا داوطلبان و همياران آن موسســه اســتوار است. اگر 
هدف كلي واضح و مشخص باشــد و راه رسيدن به آن از گام اول 

تا انتها، مرحله به مرحله، براي خيران ترسيم شود و شفافيت در 
تمام زمينه ها درباره هر پروژه انسان دوســتانه يا عام المنفعه اي 
حرف اول را بزند، موفقيت اســتمرار دارد. چــون فرد نيكوكار 
 نتيجه عمل خــود را مي بيند و در پاســخ طبيعي بــه آن، در
 عمل نيك بعدي با انگيزه و اطمينان بيشتر شركت مي كند. جلب 
اطمينان با ترسيم نقشه راه، توضيح صادقانه عملكرد حتي اگر 
اشتباه يا مشــكلي در عملكرد پيش آيد، شفافيت مالي، تماس 
مداوم با خيران و مردم علاقه مند به كار سودمند اجتماعي و بيان 
و نمايش واقع بينانه و تمام و كمال نتيجه پروژه ها با به كارگيري 
تمام روش هاي به روز ارائه پروژه باعث مي شود تا كمك خيران به 

هدف دلخواهشان بيشتر و نزديك تر شود.

مدير اجرايي موسسه خيريه نيك گامان جمشيد درگفت وگو با »كسب وكار« مطرح كرد

توانمندسازیاقشارآسيبپذیرباآموزش
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نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی
سهم استان  ایلام از درآمدهای 

مالیاتی ۵۰ درصد باشد
  نماینده ایلام در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
سهم استان های محروم مانند ایلام از درآمدهای 
مالیاتی باید ۵۰ درصد باشد.  ایلام- فریدون همتی 
در صحن علنی مجلس اظههار داشــت: منابع و 
سرمایه های کشــور در برخی استان ها متمرکز 
شده و ســرمایه گذاری  های کلانی در آنجا انجام 
گرفته و به همین دلیــل درآمدهای مالیاتی این 
استان ها حتی فراتر از تکلیف تعیین شده توسط 
دولت برای اســتان های توســعه یافته است. وی 
افزود: پیشنهاد می  شود ۵۰ درصد از درآمد مالیاتی 
این استان ها صرف توسعه زیرساخت ها شود و ۵۰ 
درصد باقی مانده توسط سازمان مدیریت و برنامه  
ریزی کشور و بر اساس شاخص های توسعه، میان 

استان های کمتر برخوردار توزیع شود.
نماینده ایلام در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
اگر سهم استان های توســعه یافته از درآمدهای 
مالیاتی به ۷۰ درصد افزایــش یابد؛ مبلغی برای 

استان های کم  برخوردار باقی نخواهد ماند.
همتی بیان داشــت: در راســتای عدالت و توجه 
به مناطق محروم؛ ۵۰ درصــد از این درآمدها به 
اســتان های محروم اختصاص یابــد چرا که این 
استان ها نیز سهمی از منابع و سرمایه هایی که در 

استان های بزرگ سرمایه گذاری شده اند، دارند.

در راستای اجرای برنامه های گرامیداشت 
هفته افراد دارای معلولیت؛

۹۱ واحد مســکونی بصورت 
همزمان تحویــل مددجویان 

بهزیستی مازندران شد

مدیرکل بهزیستی استان در حاشیه آیین افتتاحیه 
مســکن، ضمن گرامیداشــت هفته افراد دارای 
معلولیت، گفت: امروز بصورت همزمان در سراسر 
استان، ۹۱ واحد مسکونی ویژه افراد داری معلولیت 
به بهره برداری رسید. بریمانی با بیان اینکه همه ما 
در بهزیستی استان مازندران تلاش خود را می کنیم 
تا عزیزان دارای معلولیت از حمایت های ضروری 
برخوردار باشــند، تصریح کرد: ایــن حمایت ها 
شامل حمایت های اجتماعی، بهداشتی، درمانی، 

آموزشی، اشتغال و مسکن است.
مدیرکل بهزیستی اســتان با بیان این مطلب که 
توانمندسازی اقتصادی مددجویان از برنامه های 
شاخص سازمان است، خاطر نشان کرد: بهزیستی 
استان مازندران در راستای انجام رسالت خود برای 
توانمندسازی گروه هدف جهت ساخت و یا خرید 
مسکن مبلغ ۲۰۰ میلیون تومان بلاعوض پرداخت 
می کند. همچنین مجوزهای پروانه ســاخت و 
انشعابات نیز یک بار برای این عزیزان رایگان می 
باشد. وی اظهار داشت: با توجه به شاخص در نظر 
گرفته ساخت پروژه مســکن مددجویان در سال 
جاری، پیش بینی می شود تا پایان سال بالای صد 

درصد برش انجام شود.

مدیر کل بیمه سلامت استان بوشهر خبر داد:
پرداخت بالغ بر 32۹ میلیارد تومان 
از مطالبات مؤسسات طرف قرارداد 

بیمه سلامت در سال ۱4۰3
داراب بارگاهی مدیر کل بیمه ســلامت اســتان 
بوشهر از پرداخت بیش از 3۲۹ میلیارد تومان از 
مطالبات مؤسسات طرف قرارداد با این اداره کل 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ســلامت اســتان 
بوشهر، داراب بارگاهی، ضمن اعلام این خبر اظهار 
کرد: در حال حاضر مبلــغ 3۲۹ میلیارد تومان از 
مطالبات این مراکز تا کنون پرداخت شــده که از 
این مبلغ، ۱۷۹ میلیارد تومــان مربوط به مراکز 
دانشــگاهی و ۷3 میلیارد تومان مربوط به مراکز 
غیردانشگاهی و مبلغ ۷۷ میلیارد تومان مربوط به 

مطالبات سال ۱4۰۲ می باشد.
وی ادامه داد: بیمه سلامت استان با بررسی مداوم 
پرونده ها و اســناد درمانی بیمه شدگان و مراکز و 
مؤسســات طرف قرارداد تلاش می کند تا تعلل و 
خللی در پرداخت ها و به تبع آن در خدمات رسانی 

بیمه ای به بیمه شدگان ایجاد نشود.

شهردار شــهرکرد گفت: 
طراحی کلــی پارک ملت 
انجام شــده و پــروژه به 
صورت فاز بــه فاز در حال 
پیشرفت است، هر مرحله 
باید با دقت و برنامه ریزی اجرا شــود تــا به نتایج 

مطلوب حاصل شود.
محمدحسین واحدیان با بیان اینکه فضای سبز نه 
تنها به بهبود کیفیت هوای شهر کمک می کند، بلکه 
به عنوان یک عامل مهم در افزایش زیبایی بصری، 
کاهش استرس و ارتقاء سلامت روان شهروندان نیز 
شناخته می شــود، اظهار کرد: ایجاد و نگهداری از 
پارک ها، باغ ها و فضاهای سبز عمومی باید به عنوان 

یک ضرورت در نظر گرفته شود.
شهردار شهرکرد با اشاره به اینکه پارک های اصلی 

شهر ازجمله پارک ملت به عنوان بخش های حیاتی 
فضای ســبز و تفریحی باید بیشتر مورد توجه قرار 
گیرند و به فضایی جذاب و کارآمد تبدیل شــوند، 
ادامه داد: این پارک ها با وســعت زیــاد و موقعیت 
استراتژیک خود، پتانسیل بالایی برای ارائه خدمات 
متنوع به شهروندان دارند، اما متأسفانه کاربری های 
مشخص و کارایی های لازم در آنها به درستی تعریف 

نشده است
وی افزود: بــرای بهبود کاربری پارک هــا، نیاز به 
برنامه ریزی دقیق و جامع وجود دارد به عنوان مثال، 
می توان نقاط مختلف پارک هــا را به کاربری های 
خاص اختصاص داد تا نیازهای مختلف گروه های 

سنی و اجتماعی برآورده شود.
واحدیان با بیان اینکه باغ ایرانی به زودی و در یک 
ماه آینده افتتاح می شود، به عنوان یک لژ خانوادگی 
طراحی شده اســت تا فضایی امن و دلنشین برای 
حضور خانواده ها فراهم کنــد، عنوان کرد: این باغ 
با الهام از اصول طراحی باغ های ســنتی ایرانی، به 

گونه ای طراحی شده که نه تنها زیبایی های طبیعی 
را به نمایش می گذارد، بلکه به نیازهای اجتماعی و 

فرهنگی خانواده ها نیز پاسخ می دهد.
شهردار شهرکرد با اشاره به اینکه با افتتاح این باغ 
ایرانی، انتظار می رود که خانواده ها بتوانند به راحتی 
و با آسودگی خاطر از فضای ســبز لذت ببرند و به 
تعاملات اجتماعی خود ادامه دهند، بیان کرد: این 
پروژه نه تنها به بهبود کیفیت زندگی شــهروندان 
کمک می کند، بلکه به ارتقــاء فرهنگ اجتماعی و 

روحیه جمعی نیز می انجامد.
وی با بیان اینکه پارک ملت به عنوان یکی از فضاهای 
سبز و تفریحی مهم در شهر، نیازمند توجه و بهسازی 
اســت، تصریح کرد: باتوجه به ورودی های نامناسب 
و پله های مشکل دار، بهسازی این فضا درحال انجام 

است تا تجربه بازدیدکنندگان بهبود یابد.
واحدیان با اشاره به اینکه پارک ملت با مساحت ۸4 
هکتار، نیازمند یک برنامه ریزی جامع و استراتژیک 
برای بهبود و توسعه است، خاطرنشان کرد: باتوجه 

به اینکه طراحی کلی این پارک انجام شده و پروژه 
به صورت فاز به فاز در حال پیشــرفت اســت، هر 

مرحله باید با دقت و برنامه ریزی اجرا شود تا به نتایج 
مطلوب حاصل شود.

شهردار شهرکرد

توسعه پارک ملت نیازمند یک برنامه ریزی جامع و استراتژیک است

ایلام/ ابراهیم یعقوبی از نوســازی ناوگان شهری و حمل و نقل 
عمومی شهر چوار خبر داد و اظهار داشت: با پیگیری های انجام 
شده و ضرورت تقویت خدمات شهری مبلغ ۲۵۰ میلیارد ریال 

هزینه شده است.
وی افــزود: طی ســه ســال گذشــته تعــداد پنج دســتگاه 

 ماشــین آلات عمرانــی بــه نــاوگان شــهری اضافــه 
شده است.

فرماندار چوار گفت: ماشــین آلات عمرانی شامل یک دستگاه 
بیل مکانیکــی، کامیــون تانکــر آبرســانی،کامیون جاروب 
خیابان،کامیــون کمپرســی ۶ تن و یــک دســتگاه خودرو 

 آمبولانس حمل متوفی به مجموعه ماشــین آلات شــهرداری 
اضافه شد.

یعقوبی در پایــان گفت: همچنین خرید یک دســتگاه لودر در 
دستور کار شهرداری قرار دارد که در آینده ای نزدیک به مجموعه 

مدیریت شهری شهرستان اضافه می شود.

کاظم صباغی هرندی، مدیر ارشــد خدمات فنی و پشــتیبانی 
شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه فولاد مبارکه به منظور تأمین 
ســبد انرژی خود نیروگاه های ســیکل ترکیبی، خورشیدی و 
بادی را در دســتور کار قرار داد اظهار کرد: نیروگاه خورشیدی 

این شرکت با ظرفیت ۶۰۰ مگاوات بزرگترین نیروگاه متمرکز 
کشور اســت. برای بهره برداری از این پروژه دانش فنی و تجربه 
خیلی خوبی کسب شــده که همه شــرکت ها می توانند از آن 

استفاده کنند.
وی با بیان اینکه ما در فولاد مبارکه در خصوص تأمین اسناد مورد 
نیاز راه اندازی نیروگاه خورشیدی، در خصوص نحوه انتخاب مکان 
بهره برداری از پروژه، نحوه انتخاب پیمانــکار و غیره تجربیات 
خوبی را داریم، تصریح کرد: حدود ۶ ماه بر روی اسناد این پروژه 
کار شد و از بین 4۰ پیمانکار مپنا را به عنوان همکار و نه پیمانکار 

اصلی در این پروژه در کنار خود داشتیم.

مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه با بیان اینکه 
هدف اصلی ما در بهره برداری از نیروگاه خورشیدی استفاده از 
توان و دانش داخل بود، گفت: برای تحقق این امر شرکت صناپ 
را راه اندازی کردیم و فعالیت این شــرکت برای ما تجربه خوبی 

بود.
وی تصریح کرد: روش برگزاری مناقصه، تدوین اســناد و حتی 
انتخاب سازنده پنل ها در سطح بین المللی انجام شد و ما در پارت 

دوم نیز به سمت سازندگان داخلی رفتیم.
وی با بیــان اینکه ما در فولاد مبارکه مســئولیت نانوشــته ای 
داریم که تا جایی که ممکن اســت تجهیزات مــورد نیاز را بو 

می ســازی کنیم، گفــت: در زمینــه بهره بــرداری از نیروگاه 
۶۰۰ مگاواتــی ما حتــی در زمینه سیســتم کنتــرل نیز که 
مهم ترین بخش اســت از ظرفیت داخلی و شــرکت ایریســا 
اســتفاده کردیم طاها هم از حملات ســایبری مصون بمانیم 
 و هم در صورت نیاز اپراتورهای شــرکت در دسترســمان قرار 

داشته باشند.
صباغی هرندی با بیان اینکه در حوزه بومی سازی پنل ها و ترکرها 
نیز اقداماتی را در دســتور کار قرار داده ایم، رگ اضافه کرد: به 
زودی این پنل ها رونمایی خواهد شــد و پس از آن بومی سازی 

اینورترها را در دستور کار داریم.

روح اله عبدالعلی زاده - تبریز ؛نجفی مدیر عملیات شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتی ایران در جلسه هم اندیشی با روسای 
نواحی مناطق شمالغرب کشــور، معاونین و روسای ستادی که 
به میزبانی منطقه آذربایجان شرقی در تبریز برگزار شد نسبت 

به هوشمندسازی فرآیندهای عملیاتی جهت ارتقای بهره وری 
شرکت تاکید کردند.

نجفی مدیر عملیات شــرکت ملی پخش در جلسه هم اندیشی 
با روســای نواحی مناطق آذربایجان شرقی،کردستان ، ارومیه، 
اردبیل و میاندوآب ضمن تقدیر از تلاشــهای شــبانه روزی و 
جهادی مجموعه خدوم شرکت در نقاط مختلف میهن اسلامی 
ایران گفت: با بررسی چالشها و مشکلات مناطق 3۷گانه شرکت 
و جمع بندی آنها و پیشــنهادات همکاران در رفع مشــکلات 
مطروحه در حوزه های مختلف گامهای جدی برداشته خواهد 

شد. 

نجفی در ادامه با اشاره به حجم کاری روســای نواحی افزود: با 
انجام برنامه ریزی های انجام گرفته بر آن هستیم تا با هوشمند 
سازی و سیستمی کردن بسیاری از فرآیندهای عملیاتی ضمن 
ارتقای بهره وری سازمان، از حجم کاری نواحی کاسته و گامی 
دیگر در راستای کاهش مراجعات و جلب رضایت شهروندان را 

فراهم نماییم. 
در خاتمه  روسای نواحی مناطق شمالغرب کشور به طور جداگانه 
چالشها و مشکلات مناطق خود را در خصوص پمس،کارتهای آزاد 
سوخت،حمل و نقل فرآورده های نفتی،سوخت نیروگاهی،تامین 
و توزیع سوخت، طرح کهاب، گازمایع و سایر موارد بیان کردند. 

شایان ذکر است دیدار و گفتگوی صمیمی با کارکنان و مسئولین 
ستاد منطقه آذربایجان شرقی و تأسیســات انبار نفت شهدای 
پخش تبریز از جمله برنامه های مدیر عملیات شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی ایران در بازدید از این منطقه بود. 
نجفی مدیر عملیات شــرکت ملی پخش فــرآورده های نفتی 
ایران به همراه دلبری معاون نظارت بر عملیات بهره برداری در 
بازدید شبانه از تاسیسات انبار نفت شهدای پخش تبریز ضمن 
مشاهده تلاش شبانه روزی کارکنان عملیاتی این انبار، قسمت 
های بارگیری، مخزندار، تاسیسات طرح کهاب، گازمایع را مورد 

بررسی و ارزیابی قرار دادند.

 ابوالقاسم عســکری مدیرعامل شرکت گاز اســتان اصفهان در 
جلســه ســتاد مدیریت بحران که با حضور رئیس و کارشناسان 
گروه بازرسی حقوقی اســتانداری اصفهان و اعضاء ستاد بحران 
برگزار شد با اعلام مطلب فوق اظهار داشت: گاز طبیعی به عنوان 
یکی از ارزشــمندترین منابع انرژی کشــور نه تنها به ما بلکه به 
نسل های آینده نیز تعلق دارد؛ ازاین رو حفظ و نگهداری از این نعمت 
خدادادی بســیار حائز اهمیت بوده و در این راستا فرهنگ سازی 

گسترده و مشــارکت همه جانبه تمامی دستگاه ها امری ضروری 
است.  عسکری با اشــاره به ماده ۶۷ قانون اصلاح الگوی مصرف 
بیان داشت: سازمان هایی مانند اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
سازمان تبلیغات اسلامی و صداوسیما و… نقش مؤثر و بی بدیلی 
در برنامه ریزی و اجرای فعالیت های فرهنگی و تبلیغاتی، اشــاعه 
فرهنگ مصرف منطقی انرژی و اصلاح رفتار و الگوی مصرف دارند 
و هماهنگی میان این نهادها و رســانه های محلی و سازمان های 

 مردم نهاد می تواند مسیر فرهنگ سازی مصرف ایمن و بهینه گاز 
را هموار کند.

 وی افزود: برگزاری جلسات مشــترک و استفاده از ظرفیت های 
موجود در استان برای آموزش عمومی، می تواند تأثیر بسزایی در 
مصرف بهینه و کاهش حوادث ناشی از مصرف غیراصولی گاز داشته 
باشد و مشارکت و همکاری سازمان ها تأثیر بسزایی در ارتقای ایمنی 

و کاهش مصرف انرژی دارد.

دومین مدرسه منطقه ای طراحی خدمت با حضور سکینه خاتون 
مهدیان پور، مدیرکل کتابخانه های عمومی مازندران، در ساری 

افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی مازندران؛ 
دومین مدرســه منطقــه ای طراحی خدمت با هــدف تقویت 
مهارت های طراحی خدمات در ســطح منطقه با حضور سکینه 
خاتون مهدیان پور، مدیرکل کتابخانه هــای عمومی مازندران، 
اســتاید و کتابداران منتخب از اســتان های گیلان، گلستان، 

سمنان و مازندران  در ساری برگزار می شود.
سکینه خاتون مهدیان پور در مراسم افتتاحیه ضمن تسلیت ایام 

فاطمیه گفت: شاهد برگزاری مدرسه منطقه ای طراحی خدمت 
هســتیم که مازندران افتخار میزبانی دومین دوره آن را دارد. 
شاید در سال های دور صحبت از خدمات جدید کتابخانه ای می 
شد، قابل باور نبود، اما امروزه شاهد ارائه بیش از ۶۰ نوع خدمت 
جدید در کتابخانه های مرکزی استان ها هستیم و این نیاز روز 

جامعه است.
مدیرکل کتابخانه هــای عمومی مازنــدران در ادامه افزود: هر 
کتابخانه، با توجه به شرایط استان و فضای موجود، باید خدمات 
نوین ارائه دهد. طراحی این خدمــات باید در چنین دوره هایی 

مورد بررسی قرار گیرد تا نیازهای جامعه برطرف شود.

مهدیان پور در ادامه ضمن تقدیر از واحد آموزش نهاد کتابخانه 
های عمومی کشور به جهت برگزاری این دوره و توانمند سازی 
کتابداران، افزود: امیدواریم این دوره با حضور اساتید برجسته 
کشــور  به آموزش و گســترش خدمات جدید در استان های 
شمالی شــود و خاطرات شــیرینی از مازندران برای شما رخم 

بخورد.
گفتنی است، این دوره آموزشی با کلاس  سید علی فارغ، معاون 
آموزش و عضو هیأت علمی دانشگاه هنر اسلامی تبریز شروع شد 
و در ادامه دیگر اســاتید تا عصر با موضوعات طراحی خدمات و 
تجربه کاربری اولین روز این مدرسه آموزشی را ادامه خواهند داد.

این دوره آموزشــی با هدف تقویت مهارت هــای کتابداران در 
طراحی خدمات نوین، بستری را برای تبادل دانش و تجربه میان 

شرکت کنندگان فراهم کرده است.

سید محسن موســوی: مدیرعامل شــرکت گاز استان مرکزی 
از اجرای طرح پایش تجهیزات گرمایشــی  و تابشــی در سطح 
اســتان خبر داد. در این راســتا ۱۸۵ مورد پایش انجام شــد 
 که منجر به شناســایی و جمع آوری 3۷ دســتگاه گرمایشــی 

غیرمجاز گردید.
مهــدی کمال آبادی فراهانی مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
مرکزی هدف از این اقدامات را ارتقــاء ایمنی عمومی و کاهش 
خطرات احتمالی ناشی از اســتفاده از تجهیزات غیراستاندارد 

و غیرمجاز اعــلام کرد و تصریح کــرد: این دســتگاه ها که در 
مکان های نامناسب نصب شده و اســتانداردهای لازم را رعایت 
 نکرده بودند، پس از شناسایی توســط کارشناسان شرکت گاز 

جمع آوری شدند.
وی همچنین با اشــاره به اهمیت صرفه جویــی در مصرف گاز 
طبیعی افزود: کاهش مصرف گاز، به ویژه در فصل سرما، نه تنها 
به تامین پایدار این انرژی کمک می کند، بلکه از نظر اقتصادی 

نیز به نفع خانوارها است.

 وی از شــهروندان خواســت کــه بــا اســتفاده از تجهیزات 
اســتاندارد و رعایــت توصیه هــای ایمنــی، هــم در مصرف 
بهینــه گاز مشــارکت داشــته باشــند و هــم از بــروز 
 خطراتــی ماننــد آتش ســوزی و مســمومیت جلوگیــری 

کنند.
کمال آبادی فراهانی بر ضرورت اطلاع رسانی و آموزش عمومی 
در زمینه اســتفاده ایمن و بهینه از گاز طبیعی تاکید کرده و از 
شهروندان خواست هرگونه تخلف یا اســتفاده غیراستاندارد از 

وسایل گرمایشــی را به شــرکت گاز یا مراجع ذی ربط گزارش 
دهند.

مدیرعامل شرکت گاز استان مرکزی در پایان ضمن قدردانی از 
همکاری نهادهای محلی و شــهروندان در اجرای موفقیت آمیز 
طرح های صرفه جویــی و ایمنی، ابــراز امیدواری کــرد که با 
رعایت مصرف بهینه و افزایش آگاهی عمومی، تامین گاز برای 
 تمامی مردم اســتان در فصل ســرما به بهترین شکل ممکن 

انجام شود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

فرماندار چوار گفت: طی سه سال گذشته تعداد پنج دستگاه ماشین آلات عمرانی به ناوگان شهری اضافه شده است

همه شرکت ها می توانند از دانش و تجربه راه اندازی نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه استفاده کنند

مدیر عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران : هوشمند سازی فرآیندهای عملیاتی باعث ارتقای بهره وری شرکت می شود

 مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان بر لزوم همکاری کلیه دستگاه ها در ترویج فرهنگ مصرف ایمن و بهینه گاز طبیعی تأکید کرد

افتتاح رویداد منطقه ای در حوزه طراحی خدمات کتابخانه ها

جمع آوری 37 دستگاه گرمایشی غیرمجاز در استان مرکزی و تاکید بر صرفه جویی در مصرف گاز

خبر

استان ها
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

تراز گيري شخصي
 در روزي بهاري پسر كوچكي وارد مغازه اي 
شــد و با زحمت جعبه نوشــابه را به سمت 
تلفن هل داد و روي جعبه رفت تا دســتش 
به دكمه هاي تلفن برسد. مغازه دار كه در آن 
دقايق مشتري نداشت كنجكاو بود تا بفهمد 
پسر به چه كسي مي خواهد تلفن كند. پسر 

شماره گرفت و شروع به صحبت كرد.
او پرسيد: خانم، مي توانم از شما خواهش كنم كه كوتاه كردن چمن هاي حياط 

خانه تان را به من بسپاريد؟
زن پاسخ داد: متاسفم. كسي هست كه اين كار را برايم انجام مي دهد. 

پسرك گفت: خانم، من اين كار را با نصف قيمتي كه او مي گيرد انجام خواهم داد. 
زن در جوابش گفت: اصرار نكن پسرجان! من از كار اين فرد كاملا راضي هستم. 

پسرك كمي فكر كرد و اين بار با صدايي رساتر پيشنهاد داد: خانم اگر قبول كنيد، 
من پياده رو و جدول جلوي خانه را هم برايتان جارو مي كنم. در اين صورت شما 
هر يكشنبه زيباترين چمن و پاكيزه ترين پياده رو را در محله و حتي تمام شهر 

خواهيد داشت. 
دقايقي گذشت و پسرك هرچه اصرار مي كرد پاسخ زن همچنان منفي بود. در 
نهايت، پسر در حالي كه لبخندي از سر رضايت بر لب داشت، گوشي را گذاشت. از 

مغازه دار تشكر كرد و جعبه نوشابه را به سر جاي اولش هل داد. 
قبل از اينكه پسرك از مغازه بيرون برود، مغازه دار كه به صحبت هاي او گوش داده 
بود به سمتش رفت و گفت: پسر...، از رفتارت خوشم آمد؛ به خاطر اينكه روحيه 

خاص و خوبي داري، دوست دارم كاري به تو بدهم. 
پسر جواب داد: نه ممنون، من فقط داشتم عملكردم را مي سنجيدم. من همان 

كسي هستم كه براي اين خانم كار مي كند.

در ستايش امروز
از رفت وآمد ســال ها حيرانم، به سرعت 
پلك زدن مي آيند و مي روند و اين عمر من 

است كه به بطالت مي گذرد. 
 از شــتاب لحظه ها گريزي نيست و زمان 
را هم كه نمي توان متوقف كرد. چاره كار 
رقابت با ثانيه هاست! نبايد حتي لحظه اي 

را از دست داد.
 در اين عمر پرشتاب و كوتاه، از سويي نبايد به پايداري دلخوشي ها دل بست 
و از سوي ديگر نبايد تن به هراس و اندوه داد.  امروز كه تمام شد ديگر باز 

نمي گردد و فردا نيز به همين سرعت امروز خواهد گذشت. 
پس امروز را درياب و غم ديروز و ترس از فردا را فداي امروزت نكن. 

امروز بهترين لحظه هاست!

 )CSI( شاخص رضايت مشتريان
يكی از مهم تريــن تحولاتی كه در زمينه 
فلسفه های بهبود كيفيت در آخرين دهه 
قرن بيســتم به وقوع پيوســت، موضوع 
اندازه گيری رضايت مشــتری به عنوان 
يكی از عناصر و الزامات اصلی سيستم های 
مديريت كيفيــت در كليه شــركت ها و 
سازمان ها بود. در حقيقت امروزه بسياری 
از سازمان ها حد اعلای سودآوري موسسه خويش را در رضايت مشتريان 
مي دانند. شاخص رضايت مشــتري)CSI( يك مدل اقتصادسنجي است 
كه در آن از روابط علت و معلولي براي سنجش ميزان رضايت ارباب رجوع 
و مشــتريان از كالاها و خدماتي كه از ســازمان ها و شركت هاي دولتي يا 
خصوصي دريافت كرده اند، استفاده مي شود. از منظر اقتصاد كلان، تلاش 
يك كشور جهت ايجاد شاخص ملي رضايت مشتريان، منافع فراواني براي 
آن كشور در پي خواهد داشت. چون اين شاخص به عنوان معياري معتبر، 
علاوه بر بهبود و توسعه رقابت داخلي، اعتبار بين المللي را به دنبال خواهد 
داشت. در نتيجه، قابليت جذب سرمايه هاي داخلي و خارجي را براي كشور 
افزايش مي دهد. چنين اقتصادي كه احترام به حقوق مشتريان اصل اول 
آن است، مي تواند ســبب بهبود و تقويت فضاي كسب و كار شده و سطح 
كيفيت زندگي عموم مردم را ارتقا بخشد. نتايج تحقيقات در زمينه رضايت 
مشتريان، حكايت از اهميت فوق العاده آن براي بقا و رشد سازمان دارد. از 
جمله نتايج تحقيقات در اين زمينه، مي توان به اين موارد اشــاره نمود كه 
يك مشــتري ناراضي، نارضايتي خود را به 11 تا 70  نفر انتقال مي دهد، 
اين درحالي است كه يك مشتري راضي رضايت خود را به 3 تا 4 نفر انتقال 
مي دهد. چنانچه نرخ حفظ مشتريان را 5 درصد افزايش دهيم، سودآوري 
ســازمان بين 30 تا 85 درصد افزايش مي يابد. هزينه جذب مشــتريان 
جديد 6 تا 11 برابر هزينه حفظ مشــتريان فعلي است. چنانچه سازماني 
نرخ نگهداري مشــتري خود را 2 درصد افزايش دهد، اثرش بيشتر  از اين 
است كه هزينه هاي عملياتي خود را 10 درصد كاهش دهد. در مورد علل 
شكست سازمان هاي ناموفق،  تحقيقات نشان مي دهد كه 62 درصد از آنها، 
رضايت مشــتري را به عنوان يك اولويت تلقي نمي كنند. در سازمان هاي 
مشتري مدار، مشتريان كاملا راضي، در طول دوره يك تا دو ساله، 6 برابر 
بيشتر از مشتريان راضي خريد مجدد انجام مي دهند. بي شك دستيابي 
به رضايت ارباب رجوع و مشتريان مستلزم آن است كه به صورت دوره اي 
رضايت مشتريان مورد بررســي و ارزيابي قرار گيرد و از اين راه امكانات و 
منابع سازمان ها در جهت دستيابي به رضايت هرچه بيشتر مشتريان بسيج 
گردد. نبايد فراموش كرد اگر به دنبال توسعه اقتصادی كشور هستيم و يكی 
از مجاری آن را صادرات غيرنفتی می دانيم، لازم است محصولات و خدماتی 

را توليد نماييم كه رضايت مصرف كننده جهانی را در پی داشته باشد.

حکايت

فراسو

معرفي شاخص

وقتی بحث بازاريابی كتاب به ميان می آيد، بايد كمی تخصصی تر عمل 
كنيم، چرا كه كتاب اصولا ماهيت متفاوتی نســبت به ساير كالاهای 
مصرفی دارد و شايد به همين دليل عده ای تصور كنند كه كتاب اصلا 
نيازی به بازاريابی ندارد. اما حقيقت اين اســت كه كتاب نيز همچون 
ســاير كالاها به بازاريابی احتياج دارد و نحوه اجرای اين امر نيز تاثير 
بســزايی در فروش اين كالا دارد. آنچه اهميــت دارد، اجرای صحيح 
تبليغات در جامعه است. همه ما می دانيم كه هيچ كتابی به طور اتفاقی 
پرفروش نمی شود و فروش كتاب نيز مانند ساير محصولات به بازاريابی 
و معرفی نياز دارد. شــايد اگر شما نويســنده كتابی باشيد، بيشترين 
انگيزه را برای بازاريابی كتابتان داشته باشــيد. ما در اين مقاله سعی 
كرده ايم چند روش ساده و كاربردی برای بازاريابی بهتر كتاب و فروش 
 بيشتر ارائه دهيم تا در امر فروش و بازاريابی كتاب، ياری گر شما باشد.
در ابتدا سعی كنيد تمامی مجلاتی را كه بخش »معرفی كتاب« دارند، 
پيدا كنيد و مطابق با استاندارد های مجله، اطلاعات كتاب خود را برايشان 

ارسال كنيد تا در بخش »معرفی كتاب« آنها چاپ شود.
در ســمينارها و همايش های مرتبط با زمينه كاری خود، شركت و در 
صورت امكان ســخنرانی كنيد و در بخش معرفی سخنران، خود را به 
عنوان نويسنده كتابتان معرفی كنيد. با برگزاركننده سمينار صحبت 

كنيد تا كتاب شما برای فروش در محل سمينار عرضه شود.
می توانيد در چند صفحه خلاصه ای از كتاب خود تهيه كنيد و آن را به 
صورت پی.دی.اف. در اينترنت و در ســايت های مرتبط بگذاريد. شما 
می توانيد اين فايل را در چندين سايت »كتاب الكترونيكی« آپلود كنيد 

و حتی فروش اينترنتی داشته باشيد.
چندين نسخه از كتاب خود را به بازارتان اختصاص دهيد و آن را برای 
تمامی مجلات و نشريات بفرستيد، در واقع كتابتان را به آنها هديه بدهيد. 
بعيد نيست كه حداقل يكی از آنها، مقاله ای درباره كتاب شما بنويسد و يا 

كتابتان را در جايی معرفی يا به اشخاصی پيشنهاد كند.
پيشنهاد می كنيم كتابتان را در جاهای نامعمول و غير متعارف بفروشيد. 
بسياری از نويسندگان و ناشــران با اين روش مخالفند، ولی نتايج آن 
ممكن است فوق العاده باشد. مثلا كتاب های آموزش آرايش و پيرايش 
در آموزشگاه های آرايش و پيرايش، بسيار بيشتر از كتابفروشی ها فروش 

می رود.
می توانيد وب سايت كوچكی راه اندازی كنيد و در آن امكان فروش پستی 
كتاب را به وجود آوريد تا علاقه مندان بتوانند با ثبت آدرس خود، كتاب را 
سفارش بدهند و از طريق پست آن را تحويل بگيرند. شايد در نقطه ای از 

كشور اين كتاب موجود نباشد!
شما حتی می توانيد كمی ابتكار به خرج دهيد و چند جمله از كتاب خود 
را به صورت صوتی با صدای خودتان روی پيغامگير تلفنتان قرار دهيد 
و در تبليغتان هم اعلام كنيد كه افراد می توانند برای شنيدن خلاصه 
كتاب در چند دقيقه به صورت رايگان با شماره تلفن شما تماس بگيرند.

بخش هايی از كتابتــان را به صورت مقاله به وب ســايت ها و مجلات 
 بدهيــد و در انتها يادآور شــويد كه منبــع اين مطلب »كتــاب ... « 

است.
برای مدتی در محافــل خودتان را اين طور معرفی كنيــد كه: »من ... 
نويسنده كتاب ... هستم.« در اين مواقع اغلب افراد بيشتر از خودتان، 
درباره كتابتان كنجكاو می شوند و سعی می كنند آن را تهيه كنند و در 

واقع اينجا فرصتی برای معرفی كتاب پيش آمده است!
كتابتان را به عنوان هديه ای مناســب برای مناسبات مختلف معرفی 

 كنيد و توضيح دهيــد كه اين كتاب برای چه افــرادی می تواند مفيد
 واقع شود. 

يادتان باشد كه كار فروش و بازاريابی را تماما به ناشر خود واگذار نكنيد 
و خودتان هم تا جايی كه می توانيد در اجتماع به تبليغ و معرفی اثرتان 

بپردازيد. 
اميدواريم با اجرای ترفند ها و موارد ياد شده در بالا، به فروش بالايی از 
كتابتان دست پيدا كنيد و حضور خود را در عرصه كتاب و نويسندگی 

پررنگ تر از قبل كنيد.

بازار کتابتان را داغ تر کنید

يك فرصت طلايی 
قلک

آيا ادعاي مفقودي چك مانع از 
وصول آن مي شود

صاحبان دســته چك تصور مي كنند با اعلام 
مفقودي يا سرقت دســته چك، مي توانند از 
پرداخت وجه چــك در زمان مندرج در چك 

جلوگيري كنند. 
اين امر در زماني مي تواند پرداخت وجه چك 
را متوقف كند كه سارق همان دارنده باشد يا 
صادركننده بتواند اثبات كند، چك مفقود شده 
و پس از مفقود شدن چك، به صورت جعلي 
صادر شده اســت يا اينكه صادركننده چك 
را تنظيم كرده اما قصد نداشته آن را در وجه 
شخص يا در وجه حامل صادر كند و متقابلا 
شــخص دارنده با ســوءنيت قصد وصول آن 
چك ها را دارد. بايد توجه داشت، صرف اعلام 
مفقودي يا ادعاي سرقت چك، مانع از وصول 

مبلغ چك نمي شود. 
در غير حالات فوق و در مواردي كه شــخص 
ثالث يا دارنده چك حامل كه ســوءنيت وي 
ثابت نشــده اســت، چك را به بانــك ببرد، 
نمي توان مانــع وصول شــد. در صورتي كه 
حساب مسدود شود و موارد فوق ثابت نشود. 
صادركننده در حكم صادركننده چك بلامحل 
بوده مســتوجب عواقب حقوقي و كيفري آن 

مي باشد.
 البته دقت داشته باشــيد در مقابل شخص 
ثالث اساسا نمي توان ادعاي مفقودي يا سرقت 

را مطرح كرد. 
چنين دعوايــي بايد به دليل عــدم توجه به 
ثالث رد شود. البته نمونه هايي ديده شده كه 
در مورد ثالث هم دادگاه رســيدگي ماهيتي 
كرده است اما حتي در اين حالت هم احتمال 
رد ادعاي صادركننده در مقابل ثالث بســيار 

زياد است.

حقوق کسب و کار راهکار

يكــي از اتفاقــات متــداول در محيــط  كار، 
عصبانيت هاي حاصــل از اشــتباهات كاركنان 
اســت. يك مديــر بايد همــواره بتواند خشــم 
خودش را كنترل و در عين حــال نيروي خود را 
تنبيه و متوجه اشــتباهي كه انجام داده اســت 
بكند. برخوردهاي تند و خشــن چــه در پيش 
 چشم ســاير كاركنان و چه در غياب آنها توصيه 

نمي شود. 
از طرفي برخورد منطقــي و حتي صبورانه گاهي 
منجر به برداشت اشــتباه كاركنان و تاثير منفي 
بر كارشان در آينده خواهد شد. براساس تجربه، 

پيشنهادهاي زير را براي مديران دارم: 
1- بدانيد كه متذكر شــدن اشــتباهات اوليه يا 

كوچك به كاركنان باعث دلسردي آنها در انجام 
كارشان مي شود. 

2- در صورت بروز اشتباهات اوليه اما اساسي، در 
پايان وقت اداري، اشتباهات را به صورت خصوصي 

به نيرو متذكر شويد. 
3- اگر اشتباهات تكرار شــدند يا خطاها متعدد 
شد، بدون اشاره به اشــتباهات گذشته، آن را در 

پيش جمع متذكر شويد. 
4- اگر نيرو اشتباهات را باز تكرار كرد يا عملكرد 
او اصلاح نشد، از سياســت عصبانيت و بخشش 

استفاده كنيد. 
يك مدير توانمند، مديري است كه بتواند توام با 

هم از تمام موارد ذكر شده استفاده كند.

 استفاده بيش از حد از تاكتيك هاي تذكر يا تنبيه باعث 
دلسردي، ايجاد احســاس عدم امنيت شغلي، نفاق و 
دشــمني بين نيروهاي درون سازمان و در بلندمدت 
باعث بي اثر شدن اين تاكتيك هاي مديريتي مي شود. 

ايجاد يك محيط دوســتانه و صميمي و در عين 
حــال قانونمند باعث خواهد شــد درصد زيادي 
از خطاها و همين طور بســياري از حساسيت ها 

كاهش پيدا كنند. 
ســرانجام اينكه تا حــد امكان نبايــد به خاطر 
اشــتباهات، نيروها را اخراج يا تحقير كنيد؛ چرا 
كه انســان ها جايز الخطا هستند و مي دانيم يكي 
از مهارت هــاي اصلي هر مديــر، توانمند كردن 

نيروهاي خود است. 

عصبانيت و بخشش در برخورد با كارمندان

يكی از وسايلي كه در منزل همه ما به تعداد زيادی وجود 
دارد، ظرف های پلاستيكی ماست، پنير و شير است كه 
بعد از استفاده روی دست خانم های خانه می ماند. شما 
می توانيد از اين ظرف های خالی با كمی تزئين به جای 
گلدان استفاده كنيد و آن را در همه جای منزل تان قرار 

دهيد. مورد ديگری كه ما می توانيم به شما پيشنهاد 
بدهيم، صندلی های كهنه ای اســت كه ساليان سال 
از آن اســتفاده كرده ايد و می توانيد آن را با رنگ زدن 
مجدد كه هماهنگ با ست منزل شما باشد، آن را كلا 
تغيير دهيد و منزل خود را از يك نواختی نجات دهيد. 

اگر در منزل پرده های كتان داريد كه به هر دليلی ديگر 
قابل استفاده نيســت يا كهنه و مندرس شده است، 
می توانيد از آن برای درســت كردن رومبلی استفاده 

كنيد و روح تازه ای به مبلمان خود بدهيد. 
اگر علاقه مند به كارهای هنری هســتيد، می توانيد 

تفاله های چای را پس از استفاده، كاملا بشوييد و خشك 
كنيد و با گواش رنگ كنيد و روی مقوا يا پارچه به هر 
شكلی كه می خواهيد بچسبانيد و تابلويی زيبا و ماندگار 
درست كنيد. انجام هر كدام از كارهای فوق، هزينه های 

زيادی را از روی دوش شما برمی دارد.


